
ПРОБЛЕМИ СТУДИЈА И НАСТАВЕ

Да говоримо отворено
Пре неколико дана Наставнички савет Грађевинског фа-

култета одбио је предлог Удрузкења студената да се укине

предмет Основи електротехнике који се слуша у IV семестру.

Разлози којим је Удружеше поткрепило свој предлог су

углавном ови: Оспови електротехнике обрађују материјал ко-

ји се великим делом већ слуша у физици. Тај предмет је бри-

рдтт у новом наставном плану и идућа генерација га неће слу-

шати. Зашто већ сада и ову генерацију не ослободити тог

предмета за који се утврдило да није нужаи. Ово тим пре,

што су студенти IV семестра оптерећени са 44 часа предава-

ља и вежби и што имају поред тог предмета да полажу у зуну

још 9 предмета.

> Предлог Удружеша је чекао

више од месец дана да sуде у-

зет у разматрање и одбијец је.

Разлози су следећи: Наставнич-

ки савет није овлашћен да ме-

н>а наставни план. Осим тога

предмет је потребан студенти-

ма грађевЈшске технике и гре-

ттига је што је избачен из озог

наставног плана. Један члан

Савета је изнео и „гледишта”

да се студентима не треба иза-

ћи у сусрет, јер ако се сада по-

пусти шиховом тражењу, они

ће се сутра појавити са слич-

ним захтевима. Овој старомод-

ној изјави не треба никакав ко-

ментар.

Ово питање које свакако има

некаквог значаја у оквиру Гра-

ђевинског факултета, не би мо-

жда заслуживало да буде пред-

мет расправљаша у штампи ка-

да би оно било усамљено. На-

жалост, таквих питања има на

нашем факултету толико мно-

ro, да читав студиј доводе у hop

сокак. И управо чшвеница да

се она или уопште не решава-

ју (што је најчешће) или сепо-

грешно решавају, тера нас да

о свему проговоримо у јавно-

сти, јер смо о томе већ више

пута говорили са неким настав-

ницима и нисмо наишли на

стварно разумевање, мислимо

на делу, а не на речима.

Нека бројеви говорс

Да би се добила слика ста-

ња на нашем факултету, даће-

мо неке статистичке податке.

Од ослобођења до данас на

нашем факултету (без Геодет-

ског отсека) дипломирало је 252

студента. Само један је дипло-

мирао у предвиђеном року од

пет година. Рачуна се да су о-

стали 251 провели на факулте-

ту између 6,5 до 7 година.

Године 1945 уписано је 510, од

тога до данас апсолвирало 150,

дипломирало 76 студената. Го-

дкне 1946 уписано је 600, од то-

га до дакас апсолвирало 160,

дипломирало 14 студената,

Од 912 студената (без прве

године и Геодетског отсека) има

само дванаест студената или

1,32% без заосталих испита. (О-

-вај податак вреди за стање пре

јануарског рока).

Генерација која је уписана

1950 године бројала је 186 сту-

дената. Од њих је у пети семе-

стар уписано 62. По Правилни-

ку о студирању, студент може

да упише шести семестар ако

има положене испите из прва

четири семестра, а то је 17 и-

спита. Том услову је одговори-

ло из ове генерације 23 студе-

ната. Остали морају дз понав-

љају и да из тога повуку све

консеквенце: губитак дечјег

додатка или стипендије итд.

Данас су на Грађевинском

факултету студенти оптерећени

предавањима и вежбама овако;

II семестар 40 часова, IV семе-

стар 44 часа, VI семестар 45 ча-

сова и VITI семестар 46 часова

седмично.

Укупно на Грађевинском фа-

култету студенти слушају и по-

лажу преко 40 предмета (тачан

број зависи од отсека).

Број предмета, вежби и пре-

давања се толико намножио и

разгранао, да није далеко од

истине шаљива прича да на

нашем факултету има више

наставника и помоћног настав-

ничког особља него што је фа-

култет од ослобођења на овамо

дао инжењера. И док све то ве-

ома много кошта. дотле се на

факултет уписује све мање сту-

дената (последњих година не-

што преко стотину годишње),

или се брзо исписују кад виде

тежину студија. На крају је

резултат овакав: један студент

на нахћем факултету стаје за-

једницу преко 25.000 динара го-

диннве, (овде нису урачунати

додаци на децу и стипендије).

Уместо побољшања

погоршање

Све ове чињешдце су познате

нашим наставницима. Има већ

две године како се тражи излаз

из овог тешког стања. Решењс

се нашло у новом наставном

плану и програму. Треба уки-

нути поделу факултета на от-

секе, избацити неке предмете,

а неке међусобно спојити, сма-

њити градиво тамо где се по-

навља, тамо где иде у непо-

требне детаље, за студепте, та-

мо где је застгрело смањити

сбитд пројеката и елабората итд.

Све у свему свести студиј на

рззумну меру, да он постане

савладкв за просечног студента.

Ово су наши наставници за-

КЈБучкли пре годину дана. На*

основу тога опи су створили

уз сарадњу нашег Удружења

нови наставни план. Остало је

да се сагласно томе плану на-

чигл одговарајућп нпставии

програм.

За протеклу годину учињено

је веома мало. Донесен је на-

ставни програм за прву годину.

Уместо побољшања дошло је

погоршање. Рапије генерације

(Наставак на друго.l страни)

Удружене снаге

мира

Уобичајепо зе да се сви вели-

ки догађаји на свој начин забе-

леже и прокоментаришу. Ово

свакако заслужује и недавно

потписан споразум о пријатељ-

ству и сарадши између Југо-

славије, Турске и Грчке, који

пије само обични литерарни акт

састављен по свим прописима

међународног права, а потпи-

сан од претставника шефова

трију држава, него је он и не-

што много више и шире, не-

што што је и формално удари-

ло печат на оно што су дуже

времена стварали и очекивали

I народи три пријатељске земље.

| Не претендујемо на то да из

посебног аспекта коментарише-

мо Анкарски споразум, али же-

лимо да топло поздразимо оваЈ

велики и значајан догађај, ка-

ко у нашој тако и међународној
спољној полптици. Потписива-

ње тројног споразума круниса-

ло је и потврдило настојања

три народа да се кроз, иако ре-

лативно кратак период времена

толико приближе један друтом

да је оправдано постављено пи-

тање и конкретних форми њи-

хове сарадње.

Међусобне посете парламен-

тарних, привредних и војних

делегација, {трелиминарни раз-

гонори у Вевграду, на Бриони-

ма и у Атини, а изнад свега на-

стојања југословенских, тур-

ских и грчких људи да, удру-

жујући заједничке снаге на

равкоправној основи допринесу

учвршћењу мира у свету све

је то био предуслов, камен те-

мељац у изградњи једног но-

еог, снажног бедема мира на

„балканској ветрометини"о ко-

ји ће се разбити сваки евентуал

ни агресор, ма откуда он дола-

зио. Овај тројни споразум који

је постав.љен тако широко да

омогућује свестрану сарадњу и

коме могу прићи сви они који-

ма је очување мира животна

потреба, искрено су поздравл>а-

ли сви они који, слободољуби-
во мисле и мирољубиво раде.

Балкански утовор једино бо-

де очи онима који су од вајка-

да имали незајажљиве апетите

ирема овом делу света и којима

је Балкан претстављао агре-

сорски плаодарм и отскочну

Даску ка новим освајањима и

служио као подручје за поделу
ттитет>есттх сфера.

В. М.

ПЕТИ КОНГРЕС НАРОДНЕ ОМЛАДИНЕ ЈУГОСЛАВИЈБ

РАДНИ ДОГОВОР
Би

сте овде толшсо je

динстзени и тако сна-

"
жии, да када будеае

имали прилике да кас посетл-

те у Француској или да чити-

те документа о раду ог.шадин-

ске организације у Фраш;у-

ској, видећете да нема тамо

нчједне омладинске или сту-

дентске орагнизације која је

толико свеобухватна, толико

општа и тако репрезентативна.

као што је ваша“. Тако је гс-

ворио претседник Нацианалт:е

уније француских студената

приликом свог поздрава V кон-

гресу Народне омладине. Мп

који живимо у овој земл»и ди-

шући са сваким њеним успе-

хом и тешкоћом, знамо боље

него ико друти шта значи оно

одушевљење о коме су нам

говорили наши пријатељи из

иностракства који су прису-

ствовали Конгресу. Снага која

че познаја препрека, једииство

свссно и дсбровољно на делу

мзградње соцкјализма у нашој

земљи, решеност да се, макар

и уз највеће жртве, брани оно

што ми данас стварамо то

је била агмосфера Контреса,

lo је био разлог који је пону-

као Пјер Франсоа да изјави:

„Ако сам икада сумњао у ва-

ше одушевљење моје сумње

су сада потпуно отклоњене.

Видео сам ваше

и схватио одакле оне долазе,

uito ме је, морам призкати, им-

пресионирало и одушевило“.

Кроз реферат и кроз диску-

сије делегата Конгрес је по-

сеОну пажЈву указао пробле-

мима радничке омладине, ка-

посе ученицима у привреди.

Нарочито је као проблем

истакнут досадашњи однос

једног дела наших предузсћш

пхкааа ученицима у принреди,

:i=KXOBOM стручном уздизашу *

запсшл»гван»у. Да би се овакво

стан»с поггравило усзојепа je

резолуција која је упућена

свим заинтересованим фажто-

рима у земљи, који се позивају

да ггрихвате сутестије Кокгреса

у циљу бољег и лравилнијег

васпитан»а и стручног оспосо-

бљаван»а подмлатка наше рад-

ничке класе.

Велики броЈ делегата нагда-

шавао Је потребу културног

васпитан»а омладине. Један од

н»их
(

књижевник Добрица Ћо-

сић је рекао: „...морамо се

чувати конзервативног гледа-

н»а на психику, страсти, амби-

ције и жеље младог човека,

никад не заборавл»ајући да ми

радимо са омладином која жи-

ви и осећа механизам савре-

меног човека, човека друге «>-

ловине XX века. Мислим да

су у овоме грешиле многе ор-

ганизације и руководиоци, да

у томе Још увек знатно греше

наши педагози и да у тоан

смислу цео наш хпколски си-

стем има озбиљних мана. О-

младини се не може ништа за-

бранити, она се може убедшж

и преваспитавати у својим на-

викама и страстима. Чувајмо

се једностраног васгогган»а

младих, чувајмо се прагмати-

стичког васпиташа младих. На-

ше друшпзо са својим поли-

тичким системом,

стичколг демократијом, и свм

?хи заЈедно имамо све услове

да у овом веку трагичних ра-

сипан»а, противречности и дис-

хармонија личности у hsujoJ

земљи створимо од младах,

хармоничне личности. слобод-

не и потпуне људе, којима ће

поред осталог културна добра
бити исто толико неопходна,

као и остале техничке теко-

вине цивтглизацнје. И овај

идеал стварања хармоиичне

(Наставак на другој страни)

Kczrrpecaa дворана

Желимо да се што боље

упознамо
Разговор са грчком

студентском делегацијом

Петом конгресу Народне омла

дине Јутославије, поред оста-

лих, присуствовала је и грчка

студентска делегација коју су

сачињавали Жером Делендас,

претседник Удружења студена-

та права у Атини, Жан Папа-

димитрију, преггседник Удру-

жења Филозофског факултета

и Катарина Петропулу, члаи

управног одбора Удружења сту-

дената филозофије. Сви троје

су чланови Централног комите-

та студената Атине.»

Замољени од сполшо-поли-

тичког уредника „Народног сту-

деита“ грчки гости су дали од-

говоре на неколико ггитања

Питање: Молим Вас изнесихе нам

Ваше утиске из ЈугославиЈе.

Одговор: Прва ствар коју

смо запазили у Југославији је

та да људи желе да створе не-

што ново и то да створе радом.

С друге стране, запазили смо

јаку жељу за очување своје

слободе и независности. Гледа-

јући са становишта наше отаџ-

бине, ми видимо да је грчко-

југословенско пријатељство за-

сновако на здравим основама и

да се то ггријатељство овде

цени.

Што се тиче Конгреса, на

први поглед смо запазили да

је он добро организован, да

ради у пуној слози. То je на

нас учинило велики утисак, а

нарочито нас je имнресионира -

ла улога омладине у друштвено-

политичком животу.

Питаље: Колико су ваши студен-

ти упознати сз приликама у Југо-

славији, а посебно са животом и

радом својих колега овде?

Одговор: На несрећу морамо

рећи да наши сгуденти не по-

знају најбоље прилике у Јуто-

славији, али једна од наших

главних задаћа у будућпостп

је боље упознавање Југослави-

је и њених студената.

Питал.е: Шта би се по вашем

мишљењу, могло предузети у прак-

цу бољег међусобног информиса-

:i.a и зближеша?

Одговор: Прва ствар је разу-

меван>е живота једних и других

студената. Ми желимо да се

што боље међусобно упознамо.

За сада немамо одређених од-

лука о конкретнијим облицима

сарадње, али имамо намеру да

за време нашег боравка овде

дискутујемо о томе са вашим

претставницима. Ми имамо све

жеље да наше пријатељство

конкретизујемо и реализујемо,

али још не зкамо све могућно-

сти.

Питаше: Недавно потписани Ан-

карски уговор о пријатељству и

сарадши Југославије, Турске и

Грчке постављен је на толико ши-

року основу да омогућава нашу

свестрану активност по многим ко-

рисвим питањима. Молим Вас ре-

ците нам како је он примљен код

ваших студената и шта би ми сту-

дезгги могли са своје стране да

допринесемо н.сговом конкретизо-

Одговор: Наши студептги схва

тили су овај Уговор као кру-

нисање жеља трију народа да

допринесу тешњој сарадњи и

очувању мира у свету. Скоро

сви студенти мисле да прија-

тел>ство и реализација тог при-

јзтељства им? велшвос знача-

ја за наше земл>е. Тачно је да

је Анкарски пакт резултат са-

радње садашњих влада, али из-

вршење тога Пакта зависиће

увелико и од омладине тих зе-

маља, јер је пред њом будућ-

ност.

Пре свега ми жслимо да ра-

змењујемо мишљења да учи-

нимо низ практичних измена

путем размене штампе, инфор-

мација и другог материјала.

Треба имати у виду да наша

ортанизација није као ваша о-

бојена политичким тоном, али

ипа« мислимо да код вас има

низ додирних тачака на који-

ма се може сарађивати.

Питаше: На крају, желели би да

чујемо колико наше колеге у Грч-

кој узимају учешћа у јавном жи-

воту своје земље?

Одговор: Студенти Грчке

прилично учествују као целина

у јавном и друштвеном животу,

али не и у политичком, остгм

као појединци који су учлање-

ни у поједине политички пар-

тије.

В. МИЋОВИЋ

Грчки делегати на Конгресу

Митинг омладине Београда

Мноштво младих раднпка, учени-

ка у привреди, студената, ђака и

службеника долазило је у групама

на велики митинг који је одржан

поводои V конгреса Народне омла

диие Југославије.

Пеколико минута после свечаиог

огварања Конгреса делегати Маке-

донпје, Хрватске, Горице и Слобод-

пе територије Трста, изручили су

лоздраве омладине своЈих републи

ка, слободарској омлздини Београ-

да. Када Је секретар Градског ко-

митета Народне омладине Београ-

•ja, Сретен Бјеличић, нзмеђу оста-

лог, рекао да је Народна омладина

Југославије за своја хероЈска ш-

иагања у изградњи земље одлам*

вана орденом јунака соцнјалист-

ког рада, учеснжци мигкнга бурм

и радосво су поздравнли ову весс.

После митинга 4в.ово младих »у-

-ди Београда и делегати Конгрое*

мапифестовали су улицаха Београ-

ла, а ва тргу Димитрија Туцовића

одржано Је омладивежо веееље.
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Да говоримо отворено
(Наставак са ггрве стране)

су у првој години слушале хе-

мију и геодезију један семестар,

сада слушају два. Обим рада

на техничком цртању и кацрт-

ној геометрији се повећао. Код

физике такође има иеко погор-

шање. Изгледа да he једино из

математике гтрограм бити сма-

њен. Начело новог наставног

плана да студенти не смеју и-

мати више од 36 часова преда-

вања и вежби седмично није

одржано. У свему студентима

прве године је теже него ра-

нијим генерацијама.

f
Где су узроди?

Дакле први корак у реформи

наставе није испао сретно.

Огроман рад, који треба оба-

вити да се промени целокупан

рад на факултету, напредује

веома споро, а могао је већ би-

ти завршен. Ова спорост по на-

шем миш.њењу није слзгчајна.

Многи професори који су пре

годину дана усвојили нов на-

ставпи план сада су протиз

њега и против овако замишље-

не реформе настазе. Декан инж.

Петар Мицић данас каже да

предвиђена реформа не ваља,

да она значи враћање педесет

година уназад и да ћемо се мо-

рати кроз неколико година вра-

тити на старо. Професор инг.

Милан Дражић и неки други

тврде слично итд. Из приват-

них разговора с њима излази

као да им je неко са стране на-

метнуо реформу наставе, а да

се с њом одлучно не слажу.

Чудно је да су они за годину

дана променили своје мишље-

ње, а још чудније да га отзоре-

нб не заступају ако сматрају

да су у праву.

Ми смо сад коначно увиде-

ли на чему смо. Како можемо

очекивати реформу наставе од

пних који су против реформе?

Како можемо очекивати разу-

мевање за тежак положај пре-

оптерећених студената од оних

који нам говоре: „Ја сам радио

шеснаест сати диевио, кроз пет

година и иијсдан дан нисам

од тога отступио. Тако се је-

дино може студирати. Студен-

ти не могу да иду у биоскоп

и позориште ако
хоће да завр-

ше факултет" Ови наставници

сматрају за нормално ако 10, 0

студепата иде напред. ОНи сма-

грају да неуспех студената ни-

)е истовремено и неуспех на-

ставника („То важи само за

зсповну школу“) итд.

Све ово јасно говори зашто

реформа наставе споро напре-

дује и зашто она, ако настави

звим правцем, неће донети оне

резултате који су у почетку по-

стављени за циљ.

Нови наставни план и про-

ррам треба да ступају у
живот

постепено. То значи да ће се

аапример на четвртој години

почети да примењују кроз три

л по године За то време ради-

he се по старом наставном пла-

*у Наше Удружење је тражи-

ло да се у текућем наставном

плану и програму мења оно

што очито треба мешати и што

:е да лако изменитц. не чека-

јући да то одумре кроз неколи-

so година. Једино тако предзи-

ђена промена у настави може

ца користи садашњим генера-

цијама и да им олакша поло-

жај. На тој линији било je и

наше тражење да се укине

поедмет Основи електротехни-

ке. А одбијање нашег траже-

ња је управо на линији оиих

који желе да остане све по ста-

ром. При томе, пошто се нема

стварних аргумената, прибегава
се формалним изгозорима: ми

нисмо надлежни. Када је пак

у питању да се нешто ново на-

тозари студентима на леђа, он-

да се чак и настазник као поје-

динац сматра надлежним да ме-

ња план и програм пре»у» свом

нахођењу. Ми стојимо на ста-

повишту да наставник има пра-

во на самосталност у оквиру

свога предмета, односио кате-

дре, али до извесне границе.

Отсуство ефикасне контроле у-

чинило је да добар број на-

ставника ради оно што хоће.

Декан инг. Мицић, проф. инг.

Тројановић и друти например

сматрају да наставник из От-

порности материјала, који је са-

мостално извршио радикалне

измене у свом предмету, „лети

високо", али ништа стварно не

предузимају да се то измени.

За то време студенти масовно

падају и понављају из тог пред-

мета. А то је баш карактери-

стично за садашње сташе на

факултету. Сваки наставник је

потпун господар у сквиру свога

предмета, односио катедре и не

жели да му се други мешају

у његово подручје, па ни он

сам следствено томе неће да се

меша у туђе и не интересује

се за наставу у целини. Што

се тиче студената, они су ду-

жни да испуне све оно што

наставници од њих траже и

нико се до сада није стеарно

aanu’rao може ли све то жив

човек издржати.

Реформа наставе управо би

требало да докрајчи с тим ста-

њем. Она би трсбало да укине

садању анархију и да доведе

до јединства у настави, јер њу

прима јединка студент. Баш--

зато се јавља оволики отпор

тој реформи, зато су ти настав-

нкци, изузев неких изузетака

против ма какве измене.

Ово наше писмо требало би

да послужи решавању овог по

нашем мишљењу крајње несно-

сног стања.

Одбор Удружења

студената грађевинске

технике

РАДНИ ДОГОВОР
(Наставатс са прве стране)

личности мора да буде један

од основних програмских и

руководећих принципа омла-

динске оргагшзације."
Мада је на Конгресу било

fJG4H и о проблемима и зада-

цима студентских организаци-

ја, можда би као најважније

требало на овом месту указа-

ти на потребу и обавезу сту-

дената да масовније и актив-

није живе животом свога гра-

да и краја, да изиђу из окви-

ра својих факултета, да се ма-

совније укључе у рад органи-

зација Социјалистичког саве-

за радног народа. Многе фа-

култетске организације пове-

зале су се досада са раднич-

ком омладином у предузећима

и школама, пружиле им по-

моћ у много чему. Ако студен-

ти наставе да раде овако ва

једном пшрем плану, може се

рећи да he они у највећој ме-

ри испунити, очекивања и од-

луке V конгреса Народне о-

младине Југославије, и да ће-

мо ми, млада генерација Југо-

славије оправдати поверење

које нам је указала земља од-

ликујући нашу организацију

високим одликовањем, Орде-

ном јунака социјалистичког

рада.

Кроз
УНИВЕРЗИТЕТЕ
у свету

ЛУСТРИЈА

ПОСКУПЉЕЊЕ СТУДИЈА

Око 50% аустриских студеиа-

та затражило je ослобађаље оц

плаћан>а уписних троигкова.

Практично, ове молбе указују
на тешку материјалну сшуаци-

ју студената и њихових поро-

дица, Не буду ли њихове мол-

бе позитивно решено, премда

то није верковатно, преко 10.000

аустриских студената прекину-
he сггудираше. Ово би била по-

следица недавног пораста шко-

ларине.

БЕЛГИЈА

ПРОТЕСТНИ ШТРАЈК

Концем децембра студенти

Вриселског универзитета сту-

пили су у протесни штрајх по-

водом једномесечног отстрањи-

ван»а са студија претседнкка

Генералног студентског комите-

та на основу тога што је он

студенггској организапији саоп-

штио поверљиву, тајну одлуку

Универзитетског савета у чи-

јем је расматр>ању и он учество

вао. Одлука се односила на ме-

ре које је универзитетска адми-

нистрација предузимала против

студената који су учествовали

у ноћним нередкма у студент-

ском граду. Студенти су сгупи-

ли у штрајк, јер сматрају да то

није био прекршај, зећ дужност

претседштка Студентског одбо-

ра да обавести студенте о од-

луци Савета.

ХОЛАНДИЈА

СТУДЕНТСКА САМОПОМОЋ

Холандски студентски орке-

стар организовао је своју прву

велику турнеју. У току фсбру-

ара студенти су гостовали са со-

лкстичким и оркестралним де-

лима Баха, Бетовена, Брамса v.

Моцарта у Хагу, Харлему, У-

трехту, Амстердаму и Гронин-

гену. Сви ппиходи са ове тур-

неје упстребљени су за изград-

љу холандског студентског са-

наторијума.

ШВАЈЗДАРСКА

СТАНБЕНА КРИЗА

Потреба изградње студект-

ског града у Женеви данас је

хитнија него икада досада, јер

је стакбзна оскудица добила не-

подносиве размере. Више од

1700 студената присиљено је д«

станује ван града, јер се ме-

сечне уплате за једну собу у

граду креће између 150 и 130

швајцарских франака, што он"

не могу да плаћају. Вероватно

је да би се подизањем студент-

ског града остварио и бољи

контакт између Швајцараца и

бројких иностраних студената.

„POPULUS" И „EXERCITUS“ У ЛЕТОПИСУ

ПОПА ДУКЉАНИНА

Одломак из семинарског рада

Један од органа власти у рано феу-

далним јужнословекским државама би-

ле су и народне скупштине. Изворно

оие и код нас воде своје порекле још

из гентилног друштвеног уређења када

су у њиховом раду узимали учешће сви

одрасли чланови генса и када су оне

бирале и смењивале и остале органе,

боље рећи у техничком смислу, опуно-

моћекике генса.

Коначном колонизацијом Балкан-

ског полуострва у VII веку, са зачеци-

ма и надаље сталним продубљивањем

имовинске диференцијације, условљене

поред осталог и сталним ратовима Сло-

вена са Византијом, са настанком за-

четака држанне организацаје, мења се

и карактер делатности скупштина, ме-

ша се и њихова улога у друштвеном

животу Словена. С једне странб оне се

све ређе сазивају, њихову делатност

преузтшају новоформирајући државни

оргаки (веће, владар) који баш као

такви, као државни органи искључузу

учешће народа у власти, а с друге

стране и ону надлежност коју су сачу-

вале скутгштине не врши суверено на-

род који се на шима окупља, него у

присуству окупл>еног народа факпгчки

одлучује горњи владајући слој. Та тен-

денција довела је коначно до потпуног

отстрањења народа из учетпћа у власти

и до формирања сабора као сталешких

гтретставничких тела.

Овој ошптој закономерности, кола

није специфична за јужне Словене, већ

претставља имакентну ггојаву у рано-

феудалном периоду свих држава, под-

леже у
основи и раиофеудална Дутсља.

О постојању скупштине у ондапрво]
Дукљи и о њеној улози закључујемо

пре свега на основу Летописа попа Ду-

кљанина, односно Барског родослова.

како га назива ДР- Никола Радојчић

(настзо према
најновијим мишљењима,

вероватно средином XII века).

Скупштине се нарочито спомињу ка-

да је у питању долазак новог владара

та ггресто, посебно кад оца не насле-

hvie син, већ неко друти. У глави XL.VT

вели се да се народ окупља и поставља

за коаља Гоадихну. Предимира из гл.

XXXII такође за краља поставља на-

род. Михаља је у народу омрзнут и

зато га народ неће за краља: „Тада

хтједе његов син Мпхаља да га насли-

једи на престолу, али због неваљалства

његове мајке становништво области

(Populus terrae) то не хтједе, већ по-

стави себи за краља Доброслава, брата

краља Бодина. На Дувашском сабору

(гл. IX) присутан је и народ, јер је Све-

топелек наредио да се сакупе „ошпез

populos terrae et regni sui“ („сви наро-

ди његове земље и краљевства").
Из наведених цитата види се да је

учешће карода у скупштинама нарочи-

то јасно долазило до изражаја прили-

ком избора новоТа владара.

Међутим, Нпкола Радојчић у делу

„Друштвено и државно уређење Срба

у раном средњем веку према Барском

родослову", тврди да се у Летопису

„Народии сабори уошпте не спомињу,

јер populi војску..." и да је поп

Дукљагош „прегледао примену ове речи

из Св. писма старога завета одакле је

доиста могао прочитати да populi значи

и војску, па ју је тако, бар на неколико

места, и применио" (страна 21 наведе-

ног дела). Према том гледишту народ-

не масе у Дукљи биле су искључене из

учешћа у власти у било ком виду, по-

себно нису имале никаквог утицаја на

избор новог зладара. Ако се краљ није

сам поставио, постављали су га банови,

жупани и сатници као горњи владају-

ћи слој и војска. Међутим из анализе

Летописа може се иззући и друти за-

кључак који изгледа вероватнијим. На-

меће се ггитање: зашто поп Дукљанин

унотребљава и реч exercitus, ако се већ

речју populus служи да њоме означи

војску, јео утгоаво реч exercitus и значи

војску. Поп Дукљашш и са својим

скромним знањем латинског језика зна

да разликује употребуЛших речи. Кад

год се ради о рату, одбранбеном или

нападном, о оружапим сукобима у би-

ло ком вилу, онда не употребљава реч

populus већ exercitus. Краљ Георгије

треба да ратује ггротив Гојислава и за-

то je он сакупио exersitum војску.

Кад краљ Доброслав полази у рат гтро-

тив гочког воlскозоће Арменополоса,

о« такође „сабере војску“ („congregans

exercitum“) и дели је четвориди својих

синоза. Кад кнез Гојислав полази на

двобој с Људовитом, он води са собом

„Duos strenvos milites" (,«два вјешта

војника“).
Има међутим једна друга категорија

случајева за чије означавање летописац

употребљава једну поред друте обе ре-

чи populus et exercitus. Не може се

рећи да ои у тим случајевима брка њи-

хова значења или да читаоцу жели да

стави до знања да се обема речима о-

значава једна те иста појава. То су они

случајеви када је независност јако угро-

жена гтред навалом јачег суседа, те

стални оружани одреди нису довољни

да му се супротставе, већ се оружје да-

је у руке и народу. Зато краљеви у

таквим случајевима сакупљају и војску

као сталне оружане одреде и народ.

Сасвим су другог карактера случа-

јеви када се употребљава реч populus

у самосталном значешу. Народ се оку-

пља кад треба изабрати ковог владара,

решавати о важгогм државним ттата-

њима и слично. У већ поменутој гл. IX

говори се о Дувањском сабору. Свето-

пелек жели да утврди границе свога

краљевства, да ое кругогше за краља,

да изврши административно територи-

јалну поделу земље, постави админи-

страторе и зато он наређује да се саку-

пе „сви народи његове земље и кпа-

љевства
- (omnes populos terrae et regni

sui“).

За сииове краља Предимира каже се

да окрутно владаЈу не војском, већ на-

родом (contra populum) и они су народу

смрзнули: „unde valđe caeperunt displi-

сеге populo".
И за то ce под речју populus може да

подразултева једино народ, масе, а не

војска. У прилог тога иде и чшвеница

да се реч populus упогребљава ондч

када се уттраво из ситуације и збгшањз

пиди да је баш народ вшпз него
обично

вучен у та друштвена збизања. На по-

четку гл. XLIV стоји „у том се сакупи

народ (populi) и постави за краља Вла-

димира..." Ово је сасвим на месту у

т<sм сглислу гпто избор Владттипа од

стране народа долази у време ката ,ie

тај исти народ гкжазао своју одлучност

ке хтевши Михаља за краља. Гл. XLVI

слнчно почин>е: „Псслије тога народ

се скупи и постави за краља Грздихну*.

Овде избору Градихке за краља прет-

ходи борба коју он води против омрзну-

тог краља Георгија, због чега су симпа-

тије народггих маса на н>еговој страни.

Логкчно је да се после таквих успе-

шних ратовзња у којима народ Гради-

хки даје моралие подршке акт про-

глашеља Градихне за краља обави све-

чано пред народом,

На основу свега овога чини се није

тешко доказати да су за писца Лего-

писа, populus и exercitus две различитв

ствари. И да је према томе у раду скуп-

штина учествовао и народ. Много теже

је рећи нешто одређено колико је на-

род на тим скуповима фактички одлу-

чивао, посеоно колико је био

јући фактор приликом избора ковог

владара (наравно кад то летописац

тврди). Да није суверено одлзгнггвао го-

вори и један конкретан податак из са-

мог Летониса: “Оданде извуку из там-

кице Грубешу и п0 наређењу цар-

ском постави га народ за кра-

ља. Како каже др. Драгослаз Јанковић

учешће народа све се више сводило на

немо ггрисхствовагве, а стварно су од-

лучивали банови, жупани, сатници као

гсртни владајући слој.

Извесно је међутим то, да када је

земља била угрожена са стране, од тша-

че јачих суоеда, када је требало више

уцутарњег јединства, владајући, који

се још нису осећали довољно сигурним

па власти, обоаћали су се са више по-

штоваша и обазривоспш народу и да се

водило рачуна о народним жељама. А

Дукља је често била под оружјем. При-

поведаша о ратовима и бојевима што су

их водили дукљански владари. добрим

делом исцопљују садржину летописа.

Jep и Духља је, као и остале ранофеу-

далне јужнословеиске државе, проби-

јала пут самосталном економском и по-

литттчком развитку кроз сталну борбу

и оружје се често налазило у рукама

народних маса.

Обреп СТАНКОВИЂ

студент II г. права

Универзитет за странце у Перуђи

Не само по својим природ-

ким лепотама и уметиичким

споменицима, већ и по својој

култу!>ној установи Универ-

зитету за странце Перуђа је

позната гшгром света.

У позне јутарље часове сти-

гли смо пред палзту Галенга

у којој је смештеи Унизерзп-

тет импозантка зхрада у ба-

рохшом стилу. И док смо се

пели широким степеницама

које всде на први спрат, је-

диа група студекгга окренула

се радознало к нама и рекла

на ентлеском:
,
; Која ли је на-

ција“? Кад смо итл у пролазу

одговорили: Јзтославија, при*

јатељски осмех прешао је пре

ко њихових лица. Свуда по

ходницима био је жагор, чуо се

италцјански језик ка свемогу-

he начине изговаран. Ускоро

је почео и час. П">дељени смо

у оделеша: снглеско, франодт
- :

ско, немачко, грчкз и шпан-

ско. Учисница је била препу-

на, тако да се студепт који је

ушао псследтви, у недостатку

места, кије мпого двоутугио и

спустио се на оsлижн>и степе-

ник. Ускоро је ушао и каш про

фс сор Извршио је прсб

ну вежбу са нама. За оне, ко-

ји хтису могли јасно да изго-

варају поједине гласове, обра-

зовао је засебан курс на коме

је исгштао разлоге томе и на-

стојао да их истрзјном вежбом

уклони.

На часу смо књижевности

Професор занимљиво и живо

илуструје сцену с грофом Уго-

лином кога Дакте гиди у паклу

како бссно глође лобању сво-

га противкика,. надбискупа Ру

ђера. Против бездушне освете

коју је Пиза извршила над

грофом Уголином, ссуђеним за

издају, затворивши с н>им у

кулу и ст-шове без кривице и

уг.торивши их све глађу, диже

се гнушање Дантез. Он призи-

ва Арноа да гготопи све гра-

ђане оне Пизе која убија не

вину децу, Пизе ругла Итали

3«-

Часове имамо и пре и после

подне. Студетгги сзих група пс

сећују курс историје уметно-

сти. Стари професор који пам

ти толике генерације странз-

ца, упознаје нас са великзтм де

лима италијанске уметности и

њиховим творцима, од етрур-

ске епохе па до дзнашњих вре

мена.

1921 године отворени су пр-

ви курсеви за домапе и стране

студекте. Курсеви су се у по-

четку одржавали на Универ

зитету за Италијапе и у згра-

ди Ошнтине. Тек i:J 27 године

прелазе у велелепну палату

грофа Галенга, на једном од

најпознатијих тргова из исто-

рије Пвруђе, Иако је број сту

дената из године у годину ра-

стао, постала је мала и овз

зграда, а 1931, новцем једног
њвног студвнта Американца,

проширује се на рачун старих

кућерака који су бнаи у ш&*

пом залеђу.

Од раног пролећз па свв jsf

децембра, када је Универаимв,

створен пристижу са свих сгра

на, из свих крајева студезти

разних годишта. Међу њима

кма већ свршегшх тхрофеоора,

журналиста, комерцијалиста*

доктора, као и младих студена-

та ксторије, кшижерноста, у*

метности и музике

Прошле године sило је ва

курсевима и осам раишх сту

дената: један из Љубљане, че

тири из Загреба и три из Боо-

града. Проректор Универзите

та господин Прошути поздра-

бз-го је долазак првих југослс

венских студената после паузс

од дваиаест година. Прошлог

кесеца проректор г. Прошути

учинио је посету Београдском

увивврзитету.
Жив контакт на часовима,

излетима и прнредоама са сту-

дентима разиих расо, језика и

објичаја доприноси међусобшж

упознавању и зближењу сту-

денап *а Т/Г> па.чних кт>аl*ева см<

та. Е. Брунстж

СТРАНИ СТУДЕНТИ НАМ ПИШУ

Студентском удружењу Бео

градског универзитета!

Ми. чланози Управног са-

вета Студентскот удружења

државе Бисконсин, жељни

смо да допринесзмо смањи-

вању напетости која постоји

по целом свету,

Као студенти, сви ми има-

мо много заједничког, али

немајући везе са студентима

ваших универзитета, сматра

мо да смо тиме и ми и Ви

лишени једног важног дела

наше наобразбе: тј слободна

међусоЗна измеча појмова

заједнхтчтшх проблема, и на-

родних културних традиција
и каследства. Наша одвоје-

јеност не доггриноси међусоб-

ном разумевању. Ми имамо

много појмова и искусгава

које бисмо желели с вама да

поделимо о нашеас начину

живота, о нашкм мислима, и

о значешу взтше наобразбе у

Сједињеним Државама Амс-

рике. Ми смо сигурии да и

Ви и Ваши другови имаггв

много искустава и појмова

које бисте желели с нама да

поделите.

Са овим пиофом наћи ћете

брошуру која садржи фото-

графије нашег Универзитета

и наше екзше футбала, која

је једна од најбол-их у целој

земљи. Шаљемо вам ово да

би Вам дали барем неки по-

јам о нашој универзитетској
зајвдници. Врло бисмо радо

примили од Вас одговор. Сли

чан гест са ваше сграае би

могао значити почетак ши-

рег гтрограма академске и

културне међусобне измене.

На овај мали начин, ми се,

као студенти, надамо да се

напетост која постоји у све-

ту може смањити. Међусобза

и мирољубива измена појмо-

ва студентске омладине са

свих страна света као нгг-

пример, прилзгхом скораш-

н>их Олимписких игара

помоћи he остззрквању на-

ших жеља за међународни

мир и пријатељство.

Студентскл Одбор Универ-

зитета Медисои Држгва Вн

сконсин
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Стручна екскурзија студената Грађевинског факултета

ГРАДИЛИШТЕ У БРДУ
Хладно јануарско јутро. Же-

лезничка постаја Бела Река са

околином,
почива под снегом

који је нападао јуче и ноћас.

Из локалног воза излази гру-

па студената четврте године

Грађезинског факултета, са не-

колико наставника и асистена-

та. Необично је да овде сиђе

око шездесет путника. Одвоје-

ни по групицама крећу се пу—-

тем ка тунелу Бела Река. По-

сле скоро једног часа хода сти-

жу до циља...

ДУЖИНА ТУНЕЛА 3.815 М.

Поцрвео камен ка улазу, сам

почише да прича историју град

н>е тунела. Види се да је гра-

ђење почето пре више од једне

деценије.
У групу студената, који croje

пред улазом у тунел, стиже ин-

жењер градилишта МиланКрав

љанац. Стари професор тунела

инжешер Димитријевић обаве-

штава студенте да je Кравља-

нац дипломирао на Грађезин-

ском факултету 1950 године. и

јјоли га, као свога бившег у-

ченика, да студентима
изложи

историју градше и техничке е-

лементс тупела.

Гпаћење тунела Бела Река

почело је још 1929 а прекинуто

је 1931 године. Радови на про-

копавашу настављени су
тек

априла 1951 године, када ]е де-

финитивно усвојена градња ма-

тестрале Београд Бар. Ова]

тунел
биће на тој прузи одБео-

града према Ваљеву. Њег°ва

дужина износиће 3.815 м. Сп -

даће у групу најдужих
“

ла код нас. Тунел је

Ратт за возове са парним лок

мотивама. Међутим, данас ]е

усвојено да he у Догледном

времену
бити примењене елек-

тричне локомотиве и зато ]е из-

вршено проширење постојећег

профила.
Какав сте материзал на]-

више имали и колико је днев-

но напредовање прокопа? Да

ли je тунел у једном нагибу

или се нивелета пруге ломи.

ч— пита студент ЗКивота Нико-

лић.

Сав материјал одговара

инж. Крављанац углавном јс

трошна стена лапоровитог креч-

њака. Радимо у три смене и

дневно напредовање је око два

и по метара. Нивелета се ломи

у тунелу.

Мене занима јавља се

Миломир Гавровић колико је

досада прокопано' и када се

предвиђа завршетак радова.

Досада је са улазне стране

прокопано 1400. а са излазне

1200 м. Са супротне стране, у

ствари, још се ништа није про-

копало. Та дужина била је ра-

пије прокопана, али се истру-

лела подграда порушила и сада

се врши чишћење. Сматра се

да ће грађење трајати до марта

идуће године...

Ређају се питан»а и одговори.

Питају и студенти и наставни-

пи. Најзад, улазе у тунел.

ЧЕТИРИ ПОТОКА ИЗНАД

ТУНЕЛА

Оно што су студенти слушали

на предавашима, сада виде у

стварности. За многе је ово пр-

ва посета тунелу, који се гра-

ди. Група се поделила у групи-

це и коментарише о свему. И-

пак, највише студената је око

инжешера Крављанца. Оаи не-

прекидно питају, интересују се.

На једном делу тунела вода

пробија зидове и влажи их.

Ова вода ке долази ли

можда због неког речпог корк-

та које је изнад тунела?

Да. Изнад тунела постоје

чстири долине којима протичу

потоци. Највећа висика изнад

тунела је 120 м.

ПОНОСНИ ГРАДИТЕЉИ

Прокопаваше тунела успешно

изводе снажни и смели људи.

Посматрајући ово градилиште

дубоко у брду, човек не може,

а да се не диви и ода призна-

ае сваком раднику посебно и

целом колективу. Рад је врло

тежак, а ипак, сви они са по-

носом и задовољством гозоре о

своме раду, делу.

Колико дуго радите у ту-

нелима? питају студеити дво-

јицу минера на челу тукела.

Ја радим тридесет година,

одговара мирно симпатични ми-

нер из Лике, раскопчане ко-

шуље и знојава лица. Под раз-

ним околностима прокопао сам

г.шоге тунеле додаје задо-

вољно, очито поносан на своје

дело...

Довиђеша другови.

Довиђеша одговараЈу

минери на растанку, после ду-

жег срдачног разговора са сту-

дентима. Можда ћемо некада

заједно радити. Овде сигурно

не, али у другом тунелу веро-

ватно. Верујемо да ћемо бити

добри пријатељи.

Под дејством подневног сун-

ца снег се почео топити. Вра-

ћајући се по раскаљаном пу-

ту, студеити разговарају о оно-

ме што су видели и праве по

коју шалу на рачун сзога бу-

дућег тешког и одговорног по-

зива.

.jssno ти JS ЕЛТИ
“

У вагону треће класе, око

профссора Димитријевића, оку-

пило се доста студената. Стари

професор је нсобично друштвен

и весео човек.

У чему се огледа ваша

младост? Морате имати више

живахности. Песму да чујем!
Не устручавајте се. И ја ћу пе-

вати са вама. Колегинице, ви

бар не смете ћутати...

После краћег погађаша ко да

почне песму, први се јавља Пе-

ра Јеремић. Остали прихватају.
Још се као водичи јављају Жи-

вота Николић и Добрила Пре-

ковић.

Шта је са вама Караферо-

вићу? пита професор.

- „Лепо ти је бити чобани-

ца...“ уместо одговора, почи-

ше да пева Десимир Караферо-

вић.

Живомир Предојевић

Народ Индије жели

да сазна што више

о Југославији

Предавање Родогљуба Чолаковића

о својим утисцима из Индије

Говорићу
вам о утисцима i

из земље коју волим и

чкје напоре веома ценим

рекао је у почетку свог пре- .

давања Родољуб i ,

ч.тан ЦК Сзвеза комуниста Ју-

гослзкт-гје, којо је 5 марта oyj.

жао прод схко 2000 студената

фчлозофског и Пркродно мате-

»»атичког факултета.

Оно чиме Индија очара страп-

це јесте разнсврсност шенога

тла. Ту су взм непроходне џуп-

гле, огромни штантшски веицИ)

пустиње, плодне рсчне долине,

тропска клима јута и вечити

снег на Хималајима. Н>ену раз-

нрврсност допуљава и разно-

ликост раса и шаренило јези-

ка, У Индији се говори око 250

језика, од нојих 14 језика гово-

ре веће језичне гругге.

Затим је друг Чолаковић го-

ворио о економским прилика-

ма у Индији.

Од целокупнот стаиовништва

ове земље 25% живи на селу, те

је према томе опа претежно по-

л»опривредна земља. Само је та

пољопривреда јако примитивна,

тако да од н>е нема много ко-

ристи. Сељаштво Индије је пре-

задужено, Оно дугује око б ми-

лијарди рупија и под оваквим

условима вероватно да се

скоро не би ослободило. Али у

Индији постоје и материјалне

и људске снаге које he је изве-

сти из ове заосталости, А то и

јесте једна од главних особе-

ности петогодишњег плана Ин-

дије, Поред осталог, план пред-

виђа економско подизање се-

ла, стварање модерног система

наводњавања, изградњу тешке

и ла<ке индустрије (Индија je

индустриски неразвијена зе-

мља и утлавиом преовлађЈгЈв

лака индустрија) електрифи-

кацију земље. Противници Не-

хруа и Конгреспе странке ска-

трају да 6:i било бол>е и ко-

рисније развијагги домаћу радм-

ност и повести већу бригу о

ти и повести већу бригу о со*

цијалном питању.

Одговарајући на питан»а сту*

дената друт Чолаковић је

ред осталог изнео да у Инд»*

ји има 24 универзитета на ко*

Јима студира око 200.000 сту*

дената.

Студенти плаћају уписшоту<

школарину, испитне таксе, тако

да је малом броју омладине из

сиромашнијих слојева могућно

да студира. Има и стгихтендија,

само оне се дају врло тлалспв

броју талентованих људи. Сти-

пендије додељује држава к с©*

оске општине,

У овом предавању РодољуС

Чолаковић такође је говорио и

о мерама које Конгресна стран-

ка предузима у економском у-

напређењу села, економском «

културном подизању људи.

На крају предавања друт

Чолаковић је говорио о одкосу

Индије према Јутославији. Вла-

да и народ Индије са симпати-

јама гледају ка унапређење

наше земље и борбу наших на

рода за своју независност и мир

у свету. Али они би желели ре-

као је друг Чолаковић да мно

го више сазнају о Јутославији

Зато су тражили а и наша де-

легација Мисије добре воље о-

бећала им је да ће се побри-

нути да добију више литера-

туре из наше земље.

Д. л.

Кроз наше
ФАКУЛТЕТЕ

Наш предлог

ПРВА ИСКУСТВА

На пољу ширег повезивања

са народом, студенти Бео-

градског универзитета за

последњу годину дана учинили

су доста. Ту, у првом реду, тре-

ба истаћи иницијативу за фор-

мирање Удружења студената У

укутрашшости и активност ре-

дсвних студената у њима. Али,

у самом Београду ова активност

досада није била

денти мало познају проблеме

друштвених организација ваи

факултета и слабо се интересу-

ју за рад тих организација ка-

ко на терену где живе, тако

исто и за рад ових организација

уопште.

Када су студенти Правног

факултета све ове проблеме

анализирали са аспекта одлука

Шестог конгреса Савеза кому-

ниста Југославије увидели су да

стање не може да остане на

истом. Неколико студенага
са

треће године самоиницијативно

одлазе у комитет Народне омла

дине општине Палилула и они

већ неколико месеци раде или

у самом комитету или по орга-

низацијама у предузећима. И-

ако њихов рад има успеха, већ

сада се увиђа да то није довољ-

но да шире масе студената упо-

знају проблеме ових организа-

ција.

Зато се сада дискутује да по-

везивање студената и радника

добије шире размере.

Али, није се остало само

на дискусијама и пројекти-

ма. Досада су постигнути и

неки практични успеси. Сту-

денти су посетили предузе-

ће за израду кугличних ле-

жаја и наишли на топао при-

јем код радника. Том приликом

су они поред разгледања уређа-

ја, имали и неколико спортских

сусрета. Ускоро ће бити и ре-

ванш сусрет, односно враћање

посете. Сада је у пројекту да

се приреди једно другарско ве-

че на коме ће се најбоље упо-

знати и зближити студенти и

* радници, а пошто he се том

приликом давати заједничкн

програм, овај сусрет ће имати и

значаја за даљи рад на том

пољу.

Као што се види досадашњи

резултати нису нарочито вели-

ки, али правници излазе са н»и-

ма пред нашу студентску јав-

ност како би се омогућила ди-

скусија о овом питан»у. Наиме,

досада је постојала пракса да

студенти обилазе радне колек-

тиве за време мајског фестива-

ла. Тада су они одржавали пре-

давања, евентуално неку при-

редбу и читава је акција имала

кампањски карактер. Према на-

шем предлогу треба да једна

организација студената ре-

цимо једна година успостави

везу и сарађује са једним пре-

дузећем. Та веза и сарадња тре-

бало би да буде стална и да

прелази са генерације на гене-

рацију. Кроз рад на овом пољу

ова веза би могла да се проши-

ри и на везу са читавим радним

колективом преко синдикалне

подружнице.
МАС.

СТУДЕНТИ МЕДИЦИНЕ

И НАУЧНИ ФИЛМОВИ

Beh неколико година, у амфи-

театру Хистолошког института,

приказују се научпи филмови из

свих грана медицине.

На почетку Је овим првхстава-

ма присуствовао већи број сту-

дената. Ове школске године, нако

необавештеност ниЈе разлог, филм

ске претставе просечно посети

двадесет студената и нешто децс

из основне школе и поред тота

што су претставв бесплатне. Из-

гледа да студенти ие увиђаЈу зна

чаЈ овшс филмова за савлађива-

ifce науке и удубљивааа у љу.

Једина замерка овнм претстава

ма. Јесте што су непреведене са

страинх Језика, жли катедрв би

могле да одреде неког од настав-

ног особља коЈи би преводио

филм за време приказивања прет

ставе. (Например асистент са хи-

рургије објашшавао би ■ прево-

дио филмове са хируршком те-

матикон).

За похвалу Је што Је Гннвколо-

шка клиника Једина увела филм

као допуну наставе и вежби за

студенте, а у последн.в време и

Ортопедскл клипика Је пошла за

њевим нримерож. Ђ.

Са шумарског факултета
ВЕЗА ДРУШТВА ИНЖЕЊЕРА

И ТЕХНИЧАРА

СА СТУДЕНТИМА

У току протеклог семестра у-

спостављена Је веза између студе

ната и ДИТ-а, секиијс шумара.

Ово је од велике користи за сту-

денте, Јер добијају часопис »Шуl

марство**- са 50 од сто попуста.

Поред тога омогућена им је на-

бавка стручних филмова и пре-

давача за поједина стручна пре-

давања. За успостављаше ове ве-

зе највшпе се залагао Коста Жу-

јовић студент треће године.

Б. В.

НАСТАВНИЧКИ САВЕТ

САОБРАЋАЈНОГ ОТСЕКА

НАГРАДИО НАЈБОЉЕ

СТУДЕНТЕ

Прошле недеље на Сао-

браћајном отсеку одржана је

мала свечаност. На свечаној

конференцији студената инж.

Ока делегиран од Наставнич-

ког савета Отсека, поделио је

награде најбољим студентима

у току 1952 године. Награђе-

на су по три студента са сва-

ке године укупком сумом од

35.000 динара. Најбољи међу

апсолвентима, Јован Симоно-

вић, награђен је са 5.000 ди-

нара. Најбољи студент IV го-

дине Гојко Вукчевић са 4.500

динара а са треће године Л>у-

бомир Стаменковић са 4.000

динара.

Поред ових додељена је на-

града од 5.000 динара апсол-

венту Милану Татомировићу
за рад „Радови и песпектива

градског саобраћаја у Без-

граду“.

Ииж. Ока је пожелео сту-

дентима успех у току ове

школске годиие

Н. М.

Група студената на Калемегдану

Повезати наставу са

праксом

Усаеиелу
повезивања теоретске u

практичне стране студирања,

досадашње научне групе су

постигле добре резултате. И баш ти

резултати ваиећу једну ширу дие-

кусију коЈа би третирала оно што

ведостаЈе у студирашу на Економ-

схом факултету, а наиие, ради се

о проблему повезиваша студената

са праксом.

Оростор нам ве дозвољава да У

оквиру овог чланка детаљно ава-

лнзирамо рад ових ваучних група

коЈкх има свега три: научва група

пољоприврсде, ваучна група ивду-

стрије и ваучва група организадкЈа

и скономике индустриских пр:ду-

зећа. Ове су групе за сада обухва-

тиле веома мали број студената,

свега 42, шго у поређењу са бројем

редовних студената треће и четвр-

те године којих заједно има 1155,

Д»Је однос од 2,5 °Ј 0
*

Због тога ће се

овде покушати да се да одговор на

питање: како у ове групе увући

већи броЈ студената?

Ако бисмо ишли том линиЈом да

све студепте обухватимо У оквиру

ове три постоЈеће групе, онда по-

стоји опасност да се оне, распли-

Ну и изгубе у снази коЈу сада има-

)у. Због тога 6и било боље органи-

зоватн уз сваки предмет (ако не

баш код свих, а оно бар код ве-

ћине предмета) по Једну групу, и

по већоЈ склоности самих студена-

та за поЈедине гране науке које се

изучаваЈу ва овом факултету, омо-

гућити њихов равномерниЈи распо-

Ред, а тиме и ефективниЈи рад ових

група. Али и овде постоЈи проблем,

» иаиме, поставило 6и ее питаше

одзива студевата у довољном оро-

Ју за рад ових група. Сасвим слаб

одзнв студената у посадашље на-

Учнв групе постав.ља потпуно о-

правдапо ово питање. Изгледа да

би наЈбоље решење било када би

сваки студент био обавезан од

етране факултета да а кт и в во ра-

*■ у ЈедноЈ од тих група м да по-

вапример, наЈмање два пу-

*а месечно њене састанке.

вост би се огледала у томе, гато 6и

***** студент био дужан да ради

у оквиру једве груВе, а добровољ-

roct 6и се огледала у његовом сло-

Бодвом и самосталном одлучива-

н»у у којој ће групи да ради. Ак-

тивност рада студеиата не Би Било

правилно гледати само кроз оба-

везност доласка на састапкс. Ако

6и то тако било, онда Би се састан-

m* група претворили у пуку фор-

малност. Активан рад би био само

онда ако студенти у тим групама

буду добијали конкретне задаткс,

например, аналнзе рада неког ин-

дустриског предузећа, земљорад-

ничке задруге или пољоприврсдног

добрз, увозних или извозних лре-

дузећа, разрада неке интересантне

економске појаве итд. Значи, да 6:i

се студенту признзо активаи рад

у једној од група, он he бити ду-

жав: прво, даприиа и извр-

ш а в а с а успсхои кон-

кретве задатке, који се пред

н,ега буду постављали и друго, ца

аолази на састанке групс, редимо,

ваЈмање два пута месечно.

Да, али на Економском факулте-

ry постоЈе вежбе у оквиру наста-

ве! Не значи ли ово, мождз, ду-

плираше вежби, само с том разли-

ком што код вежби немамо еле-

менат обавезности, као што би по

овом предлогу требало примеппгв

на групе о коЈима Је реч? Овде тре

ба поћи од начина рада код вежби

и код ових група Док би се пил.

вежби и група сводио ва исто, а

иаиие, на стручно оспособљаван,«

студената, дотле начин кроз коЈи

се овај циљ постиже у оквирs

вежби састоји се, у првон реду, j

продубљивашу пређепог градпва

(постављањем питања асистсптпма

дискутовањем о појединим семина!

скии радовима итд.), а у оквирј

група овај ce циљ постиже прво *

пре свега у повезивању теорстск«

стране студирања са практичниа

жнвотои. Дакле, не може се гово

ритп о некаквом рада

већ би се пре дало претпоставип

па ће оформљењем и активничт ра

дом ових група оживети н сам'

вежбе. Гојковић ДрагољуЗ

ст. Екок. фак.

Без коментара

Од 14 студената Фило зофског факултета, групе књи-

жевности, који су изашли на дипломски испит, а који су

у току школовања студирали четири семестрз. граматике,

два семестра упоредне граматике словенских језика,

два семестра старослозеп ског, четири семестра историје

језика, два семестра дијалектологије седморица су

одбијена после писменог уз образложење: недовољна

ШIСД6КOСТ»

Питамо се да ли се ико на факултету замислио над

овом нињеницом? И на коже лежи одговорчост: зар

заиста само на студентима?

Позив на

сарадњу
Писмо студената

географије

Пре извесног времена студенти

Природно-мате.матичког факултета

геограЛске групе, су

стручни клуб „Јован • ""луб

Је осповав са циљеи, поред оста-

лог, да допринссе стручиом уз,тг»та-

н>у студената ki*i и

географске науке. Досада«»»г*Р' уе-

пепши рад кчуба одвијао » чвоз I
иеколико гпедаван.а nponpaheHH'f ј
дискусијом. У простори Јама клуба (

члановн добијтЈу и стручне часо-

писе на ко.И Је клуб претплаКен.

Поред тога, приказано Је десетак

научних филмова.

Дз 6н Jom више развио своју де-

латностп, клуб је одлучио да успо-

стави блиаку сарадљу са свим фа-

култетима у земљи. У том смислу

чланови клубз упутили еу писмо

свим факултетима предлзжући кон

кретне облике сарадн.«. Поред раз-

мене искустава путем студентске

пгтампе н писажа, члановч клуба

,Јовап Цвијић* позиваЈу у посету

студенте осталих универзитетскмч

центара у земљи: »Ми бисмо Вас

радо видели у Београду, показали

Вам наш гсографски завод и клуп-

ске просторије, упознали Вас еа

методама нашега рада, показали

Вам знаменитости нашега града.

Најбоље би било ако Ви можетв

да иам дођете у марту или апри-

лу ове године. Уколико имате не-

ких тешкоћа и не одговарају Вам

ови термини, онда бисмо ми Вас у

го преме посетили... НаЈзад, довољ-

ио ће бити и да се спртЈатељимо,

да пађемо у Вама добре другове,

sao што се иадамо да ћете и Ви

паћи у нама.“

Ишгцијатива чланова клуба „ЈГо-

ван ЦвиЈић* свакако ће доприне-

ти Још чвршћем зближаваљу сту-

дсната Београда са студентима Љу-

Пљане, Загреба, Сарајева и Скопљз.

Члапови клуба „Јовап ЦвиЈић*

Слободни роковн на

пољопривредном факултету

Од 1 марта на Пољопривредном

факултету заведени су слободни

рокови за заосталс испите. Опо

је учи&епо по спедијалпој одлу-

«и Ушгеерзитстског савета, да се

провери кроз праксу, да ли ће

студснти моћи да полажу испите

и редовно похађаЈу предаваља.

Ови рокови траЈаће само до Јуна

месеца ове године.

Број 3
НАРОДНИ СТУДЕНТ
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Академско позориште „БРАНКО КРСМАНОВИЋ»

Ове године »МОНСЕРАТ«

и »ЦВРЧАК НА ОГЊИШТУ«

Учесници на гтрвој ггретстави Акадексхог позоришга „Га-
леб“ од Чехова пре 30 година данас су всћ педесето-

годишњаци. Опи су дав но пре рата прс-стали да уче-

ствују у овом аматерском позо ркшту. Не знамо да ли ће ије-
дан од оснквача бити маја месеца на овогодишшем студент-

ском фестивалу, у дашша када ће се прославл»ати и ју€илеј
овог увек младог позоришта тридесетогодшшБида од ссни-

вања. Само знамо ако 6и дошао на ггретставз”, видео би део

себе. Опет би видео младе студелте који су нгпвећи G'X»j својих

слободних вечери посветитш глуми. Видели би своју младост.

Припреме за прославу су по-

челе још октобра месеца, како

би се што зрелијим гтретставама

обележила ова година са кбјом

се улази у чегврту деценију ра-

да друштва. Избор је пао иа

Роблесовог М о нс е р а т а и

драматизацију Дикенсовог

Цврчка н а огњишту.

Тим поводом обратили смо се

редитсљима да нам кажу не-

што поводом избора ових ico-

мада.

Мирослав Бедовић, који је

прошле године у овом позори-

шту режирао „Децу сунца“ од

Горког, а ове године у Југо-

словекском драмском позори-

шту класичну комедију „Хва-

лисави војнкк“ од Плаута,

спрема сада у друштву „Мои-

серата“ од современог францу-

ског драматичара Роблеса:

„То је дело којс се давало на

многим зеликим сцепама у све-

ту, а које још београдска публи-

ка није видела. Озај ком-ад за-

хтева велику глумачку и жи-

вотну зрелост. Избор је можда

6wp смоо. али јс омогућио да

својим богато хуманисти чким

нотама. ло краја ксндензоваиом

драматиком. понесе младе љу-

де. Како је предмет комада

борба малог венецуеланског на-

-IХ)да за време прваве шпанске

окупације, то је оаај комад од-

гозарао нашем сопственом па-

ционалнсм искуству и слобо-

лареким тежшама.

Галеоија најразличитијих ли-

кова богато психолошки ока-

рактерисаних, намеће многа пи-

тања. Њих нисмо решавали

практицистички, као са профе-

сионалним глумцима. него тако

да су се мкоге пробе презвори-

ле у празу дискусију, како о

проблемима ~Монсерата“, тако

и о глумачким и позоришташ

проблемима уопште. Тиме смо

испуњавали праву улогу дру-

штва да се у њему диже по-

зоришка култура члацова. У

оквиру прославе 30-годишњице

рада позвали смо ira сарадшу

Карла Булића за маске, а за

декор Миленка ШерОана".

Редитељ Владимпр Петрић

који је са Прзан Иваном и из-

вршио адаптацију „Цврчка на

отн»јшггу“, рекао јс поводом из-

Gopa овога ковдада:

„Како су лица у овсм кома-

ду млади људи, глумци којп

остварују ове ликове, могли су

да лакше прсдру у њихов жи-

шзт, да их боље разумеју и ин-

тилшије ое слију са њима. Ово

дело својевремено је адапти-

рао студио Мосховског худо-

жеетвеног театра, и то је била

њихова прва претстава, хоја је

за овај студио зпачила т-асуго

iirro за сам театар ~Галеб“ од

Чехова. Претстава треба да бу-

те психолошко-камерног ка-

рактера. Приликом адаптгције
желели смо да дело прибли-

жимо савременом сценском из-

разу, Тако смо из дела најпре

избацили реквизиту бајке, др-
жећи се духа дела и шених

карзктера. Највећи иовитет би-

he један експерименат са пан-

томимом која ће се изводити уз

магнетофонски снтгмак сгшкера
или глумца комбинован са му-

зиком, чиме ће се давати ат-

мосфера или унутрашњи моно-

лог без непоиродног изговара-

ња таквог солилоквија дирек-

тно иа сцени“. Ј. Ћ.

Са пробе Роблесовог Монсерата у режлји Мкрослава Беловића

Сутони
Не знам

загито баш тада

тражгич твоје рукс,

кораке ти жудим

па стазама оним
џ

гдс смо прве вечери наиге

назизали причом,

глсдајући сан месечине

на заспалој водп језера.

Не знаж

заисто баш тада

гледам тамо у брда,

где су се рађали наши снови,

смех и cpeha
.

као нека тајна,

о којој сада

сааки може сазнатн

из наших очију.

Нг знам

загито ме лудо крв узнемири,

када сутони дођу

са Озренских гора,

и река кад жуборењем

огласи всче самоће.

Живојин НИКОЛИЋ

У другарству и разоноди
Културно зтлетничко дру-

штво „Драгица Правица“

стзорено је спајањем два

друштва, „Жикица Јовгшовић-

Шпанац“, са ГХриродио-матема-

тичког факултета и „Крсто

Бајић“ са Филозофског факул-

тета.

До спајања је дошло због

двеју тежњи. Једном се имало

за циљ стварање ансамбла ко-

ји he превазићи раније, да би

се у тој бројности створиле

могућности за р азноврснији и

Ссдржајнпји рад. Друтом те-

/кљом се хтело постићи још не-

што значајније. Практични по-

зив студената оба факултета

је углавиом рад у средњим

школама. И да би међу буду-

ћим колегама, који су посебним

врстама студија прилично из-

двојени, било више ггрнлсности,

требало је створити још увре-

мену студентских дана. За у-

спостављање оваквог односа

требало је имати заједничко

пол»е рада. То је најбоље могао

бити културно уметнички ан-

самбл.

Од свих иззођеша у прошлоЈ

години, најефектхтија су била

она у Пошти 1, Дому УДБЕ, ин-

дустриској школи прецизне

механике, у фабрици „21 мај“

у Раковици на Медицинском

факултету. Програмп су били

састављени од тачака класич-

не уметности и наше народне

уметности. Највећи успех из

овог периОда је турпеја у об-

ласт Кучево Мајдан-Пек.

Нови члан сасвим брзо запа-

жа атмосферу у којој се ради.

Нема тгчега крутога. Студен-

ти и студенпгиње жтте у гтри-

јатном другарству. То је оно

што пр-ивлачи у овом друштву.

Сасвим ће се танно рећи да то

долази и од утграве која је ве-

ома ттрисна са члановилта и

није бирсжратска. У простори-

јама друштва свакога дана се

скупл>ају чланови, пријаттаије

им је да ту проведу неко вре-

ме, поразговарају, слушају ра-

дио или уз гкжару отпевају не-

ку песму. Одржи се некад чи-

тав мали концерат. Они који

су пришли крају студија, жа-

ле што he завршетком студија

морати да напусте друштво.

Јер пуно прЈцатних успомена

везано је за рад у ансамблу,

Овај живот замегшти са жи-

вотом који ће имати далеко

зише брига mije лако.

Из овога спонтаног друштве-

ног живота чланова ансамбла

јазила се замисао да би се мо-

гло још лепше и још пријат-

није проводити време ако би се

све то средкло, организовало.

Нашло се решење у стварању

Клуба културно уметничког

друштва. Клуб- ће имати свог

управника који he водити

клупски живот. У замисли све

го изгледа овако; у једној про-

сторији која би била уређена

укусао, тако да својим изгле-

дом већ делује привлачно, чла

нови ансамбла ћ« моћи дола-

зити свакога дана да се забав-

л>ају, да прочитају штампу, у-

метничке часогшсе, да проко-

ментаришу догађаје. Посебно

би се организовале клупске

еечери када he се члановима

мзвести одређен програм. Тако

ће се организовати, например,

вече поезије.
У ансамблу се налазе студен

ти разних група и они могу об

радити питања оггштег каракте

ра које треба да позлаје кул-

туран човек. Тако би Културно

уметЕШчко друштво користило

и ошптој култури својих чла

кова, што би и квалитет изво-

ђен>а ансамбла далеко побољ-

шало.

Почеле су всћ увелико и

припреме за фестивал. Драм-

ска секција иступаће са дра-

мом „Зикози“ од Максима Гор-

ког и „Пустолов" од Беговића.

Поред тога хор, мзлпки октет.

фолклор и народни ансамбл

спремају по неколико тачака

ca којима ће бити претстасљс-

ни на овогодишњем фестивалу

студевата.

д. т.

Проба у КУД-У „Драгица Правица“

„Мика Митровић“

у припремама за фестивал
На овогодишњсм фесткзалу

Културно уметничко друштво

медицинара приказаће своју

разкобојну делатност и потру-

диће се да не замрачи тради-

цију коју годтшама поседује.

Озогодтшгњи програм припрема

показује колико стваралачких

амоиција Друтптво носи у себи

и сната да их са одакошћу

ccTsaipe.

Драмска гр>тха се опет при-

хтатила големог задатка биро-

јући Цанкареве „Слуге". По-

■ моћ коју ће им указати апсол-

i вент Позоришне академије М.

■ Ђукановић биће драгоцени при

■ лог овим приггремама, Да би

дра?.та била досггојно застзгпљс-

, на, припрема ее обнова Миле-

, розог дела „Cbsi моји сшгови“

и Гс-ркових „Малограђана“,

Хор ће наступити са програ-

мом који ће се једнаким снага-

ма заложити на Мокрашчевим

руковеткма и радознало пркћи

модернтгм текозинама музике.

Поред италијанских и ентле-

ских мадригала биће занишмб

во и прво извођсн>е „Јутосло-

венске каи-ггате" комптузитора Ј.

Маринкозића.

Фолклорни колектив ћ<е из-

вести толитсо руковети, да he

гбихов наступ деловагги ревиски

и биће валредни живописни

ггризор. Између изабраних ма-

кедонских, војвођанских, хр-

ватских, србијанских игара, би-

ће приказане женске игрс из

околине Вратва. банатско над-

играва&е и друге фолклоргте

затшмљивосгги.

Посебно, Друштво ће насту-

ггити у медицинској недељи ка-

да ће фолклорне руковети по-

служити забавној и уметничкој

позадини интензивне стручгге

делатности у данима медицин-

ске недеље. Поред двеју дру-

гарсккх вечври које ће значшп

интермецо између бројних при-

редби, изузетно успешни ра-

нији наступи ући ће у оквир

зааршне вечери.

Када наступе разиграни фе-

стивалски дани „Мика Митро-

вић“ неће биги међу гсрвика

само по великом уметничкж

инвентару, него и по масовно-

сти и оданости који се морају

признати члановима овог Дру-

штва.

WL Ш

Очекивања се нису

испунила
друштвснн клуб студената меди-

диле само Јг делимично пспунио

очек»еак.е Удружеил студената.

укуско уређена нросторвја клу-

> 6a. библиотека са скоро свим иа-

дањпиа 1952/53 годлне, дневна и нс-

дељна штампа и часописи, шах rap-

нитура, радиo грамоф<ш са веНим

I избором плоча привукли су сту-

i денте медицине, тако да се гваки

дан у клубу може
паћи 36—49 са

некада и до 100 студената.

Међутим тај број посетилаца

■ клуба не задовољава потпуно.

Можда је разлог томе што се про-

сториЈе клуба не налазе на факул-

тету, већ у улици Св. Марховића

S? Длн свахако да Унрава клуба

досада пнје довожпо популариса-

ла клуб, те многи студенти, наро-

чито г.глађих годииа не зиају за

н.ега.

Клуб је у врошлом семестру пред

вндео разне форме рада, које нису

успешно спроведене. Делом за то

сиоси кривицу пеискусна управа.

Почстком овог семестра Одбор у-

дружеша је одржао састанак за-

Једно са управом и детпљно ана-

лизирао досадашши рад клуба.

истовремено је и попушена упра-

ва и начшвен план рада за семе-

стар. Клуб је досада организо-

вао 1 ириредбу и 2 концертне ве-

чери: коицерт народне музике и

воицерт класичне музике са пло-

ча, са пропратним коментарсм ап-

солвента Музнчке академије. НаЈ-

успелије вечерн у клубу су биле

кн.мжсвнс вечери кшижелног клу-

ба студената медицине, које се одр-

жавају сваке среде увече.

За наредис месеце клуб прсдви-

hT. мссечно 2 кондсртне оечери са

кропрахним прсдшашем уз учешће

нашчх ис.акпутих уметника и сту-

дсната Музичке акадехије. Клуб

ће органкзовати у свом семестру 4

прсдаван.а о акхуедним проблеми-

ма из оЗласги ухехностм, приврсде

и здравстзеног просвећиваша, на-

стоЈаће да мессчно једном приреди

лругорско оече са гостоваљеи чла-

иогч Радио Кеогрзд. Прво другар-

ско пече Гчло јс 7. Ш. 1953 године.

Књижевки к.туб ће у овом семе-

стру настојати да привуче виш?.

студената љубитеља нњижевности.

У том циљу клуб he чешће позк-

вати наше иетакпуте кљижевникс.

Илашра се такође да 1 маја иеко-

лико другова у Скопљу чит.ају сво-

је радове као госги екопских сту-

дената.

Управа клуГл ради на томе дз

омогући приклпчвал.е краткоме-

тражггах филигпа.

Велике тешкоће претстављају ма-

теријални проблеми. Наимг, док

сва друштва на факултету ммаЈу

бесгтатно коришћеље просторија.

клуб плаћа сханарину, огрев, стру-

Jy
t

чкгпћсње и тако даље тако да

минимални издади у току знмекич

меседи износе 20.099 длкара.

Сматрамо да би Универзитетски

одбор СС требало о тоие да води

рачува приликом додељивања бу-

џета факултетским одборима за по

требе друштвених клубова.

ЈОСИФ ВЕСЕЛ

претс. друштв. клуба МВШ

Издавање кљига у другатвеном

клубу

Књижевни

Дечак је
Опет је стајао на окуци од које почише

брег. Долина у магли. Град се притајио.

Куће ћуте. Само прхне у ваздух понеки

пуцањ, па је опет затим мирно. А он је

поново босоног чекао. Можда осмејак? Или

сузу? Можда узвик? Увек је веровао да ће

се нешто догодити. И увек је желео да не

сретне оно што чека ни осмех, ни сузу,

ни узвик.

Тако, седне крај бодљикове жице иза

које је нечији виноград, па чека да га тргне

звук мотора да би се спремио. Онда неси-

гурно отрчи до друма. А кад камион наиђе

зе«иц€ се шире, поглед појури поред

бајонета и... Ништа. Никог већ месец дана

није пронашао. Само је сањао очи. И оштре

црте изнад њих. И рафале. А оца као да

је заборавио па сад чека да га поново упо-

зна. И чека тврдоглазо. Није му тешко.

Деца знају да воле понекад стари-

јих. Ако не јаче онда чистије.

Тога јутра устао је као и увек. Немирак.

Блед. И босоног. Чај је чекао модре уснс

које су најпре тридесети пут олизале ма-

стиљаву оловку. Толико отац тамнује.

Глава је увек препуна мисли. А једна

као рефрен навраћа најчешће: Франц!

Франц!... То прати сваку мисао, И чинп

му се да је то оквир за сваку мисао. А тај

Франц је био чувар у затвору. Мали, рић,

дебео. Дечак је чуо да он за новац може

осуђеног на смрт да прогура поред камиона

који иде на Чачалицу.

Магла још гуши град. Из ње штрчи са-

мо високи црквени торањ и плехани кров

затвора. Роса је овлажила земљу. И да

нема тишине са удаљеним пуцњима и

усамљених корака који рањавају слух,
било

би то обично јутро са тандркањем млека-

ревих чеза које буде улицу. Из града је

долетело једно дугачко ХАЛТ! Дечак зна

шта је то халт.

Извукао је руке из поцепаних џепова.

Само су очи и згрчене руке изражавале

немир. То било бректање камиона. Ни

приближно. Уска леђа су се одлепила од

аоцриелог дирека. Са пута је долетео тихи

звук гитаре. Прво је био тих онај што у

мислима прави сваку причану бајку, па је

затим нагло постао јачи. Иза угла појавили

су се двоје. Он је носио гитару, ударао по

њој прстима који нису дрхтали и гледао

и>еке очи. Оне су сетно сијале. Изгледа,

малишан није знао за љубав. А волео је јамо

од тих двоје што одлазе. Ускоро су се из-

губили. За њима је отрчао звук гитаре и

поглед детета који је зауставила магла.

А тамо, где се поглед зауставио, прел

паучинастим зидом, сшшм и страхпним због

дубине, учинило му се да види себе... Hoh,

пљусак, громови. И муње. А он иде уским.

излокаким путељком, забадајући своје тан-

ке ножице у лепљиво, дебело блато.
,

Од-

зедном је стао. Из мрака безброј руку као

муње држале су свежљеве нозчаница. И

пружале су му, говорећи страшкитл прому-

клим гласом: Франц ти даје, колико хоћеш!

Узми, Франц ти даје!...

А затим, као дз је нека невидљива рука

избрисала ту слику и он се уплашено дуго

освртао. Маглу и мисли разбио је звук

мотора, Некако тих. Не онако бректав као

обично. Иза угла се појавила лимузина.

Недалеко се зауставила. Две силуете у н>ој

су се спојиле. Минут, два... Затим је из

ite изашла нека девојка или жена све-

Једно, па се брзо вратила унутра. Аутомо-

бил је заронио у маглу. А тишина је опет

забубњала. Мали је био нејак, смрзнут, са

погледом болесника. Чекао је. И гледао

брдо које су ко зна због чега звали Чача-

лицом. Оно је зеленкасто и хладно као леђа

змије. Ненасито. Он је знао да их понехад

не дотуку а закопају живе, па земља после

дуго игра, цвили, стење. Или их дотуку а

забораве да покопају, па пси развлаче месо.

Понекад људи краду лешеве и метанишу

после годинама над туђим сином, братом,

оцем...

Чачалица..*
“

Дечак је на њу гледао као на парче

најцрње туге у мору тамне подлоге. Можда

он више није дете, кад се у свако јутро

искрада из топлог кревета. Босоног, мали,

блед. Па прво на једном неравно исеченом

картону нацрта дан. Још један, још један,

још један... Нека баба зна колико отац

тамнује. Ваљда ће и сутра да повуче дебе-

лу, плаву црту. Нека. Боље тако.

Еј! Шта радиш тамо? викнуо је

иеки човек који је ишао надоле.

Чекам. одговорио је дечак.

Кога чекаш?

Тату.

Ако, ако. А виде ли како они што

прођоше аутомобилом? Све се грле и љубе.

Умало ме није згазио мајку му швапску.

Ићи ће они еј тамо до... не види се

дрво. Свршиће ствари и квит. Прослава

готова. Тако тако. Нема ту... Ајд’ добро,

ти чекај оца а ја hy полако у град. Рука,

која је штрчала из сукненог рукава, мали-

шану растури косу. Човек је, не осврћући

се, отишао.

Магла се све више тањила. Дан се
би-

стрио. Човекова леђа била су дуже видљи-

ва него оних двоје и оне лимузине. Негде

у граду лајали су пси. Петлови су им се

поново придружили. На прузи локомотиве

хукте испуштајући пару. И понеко ХАЛТ

запара уво. А кад се изнад читаве те гала-

ме наднео један тутањ, туп, некако црн м

дрхтав, дечак као да је хтео да узвикне:
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прилог

чекао

Иду. И то не би био онај весели дечји узвик

што на свадбама често загрли тандркање

кола: идууу...

Можда је тада и побледео и задрхтао и

носрнуо, када је пошао ка равном прашња-

вом друму. Али сигурно није заборавио да

попут бабе замоли бога да се са оцем ништа

не догоди. Да га ето ни тога јутра не буде

између бајонета, између очију, и оштрих

ирта изнад н»их. Тутан* је све ближи. Не-

' како љигав. Ваљда зато што носи крв. И

главе пуне грозничавих мисли. И слутњи.

Можда ће... И кад је на пут сишао

само једно „можда ће“ пресецало је вијуте,

лепило се за усне. Можда he
...

Са те две

речи дочекати камион. Уз брег је успорио.

Дечак је опет нестрпљиво тражио положај

из кога ће најбоље видети људе испод

цираде. Сви су они као његов отац. Црнм,

необријани, љути. И увек као да би нешто

да кажу. Да узвикну. И увек као муња

бајонет опомене.

Непослушне ноге дрхте. Тежина тог не-

мирног костурића пада час на једну час на

другу. Опет је официр завртео главом иза

стакла. Можда је опет опсовао. Кога? Ва-

љда мајку? Не, дечак неће о томе да мисли.

Оставио је он то. Ево цираде. Она је сива.

Хладна. Она крије. Не браш! ни од чега.

Сем од погледа.

Поново је стао на десну страну, Зашто?

Ту ће она цев опет да баци дим. А он воли

дим од бензина... Црнина испод цираде.

Па зелено одело, поврх кога је сива метал-

на капа. И бајонет поред ње. А онда поце-

пани рукав. И месо. И очи. То није он. Ње-

гов отац има

А онда једно раме, плаво шалче густа

брада из које штрчи ожиљак. И очи. оне

светлуцаве очи, уоквирене црним састав-

љеним обрвама. Па опет ниско чело и густа

коса... То је све што има његов отац. А

он... Па то је он!

Тата! То није био узвик. Усне су

само прошаптале пробијајући оно „можда

ће”. Рука је муњевито полетела горе, заста-

ла тако са малим букетом раширених

прстиЈу. Поглед je прилепљен за раме,

шалче и браду што се у мраку покренуло.
То је био отац. Он се сигурно насмешио.

Бајонет је засветлуцао. Очију више није

било.

Само један црн квадрат, цев са плавим

Димом и тутањ црн као тута, котрљали су

се уз брег. Дечак ни сам није зпао када је
сео на раван прашњави друм. А рука се

полако спустила када је још једно „можда”

синуло кроз вијуге. Можда он и неће скре-

нути лево... Хм! Како „можда” кад је он

дошао овде баш због тога што ће скренути.
Ено тамо, иза оног начичканог дрвећа чије
се лишће плави у ово пролећно јутро. Ка-

мион је скренуо. Он је сад чекао само

рафал. Онај дутачак рафал који га ноћу
буди, који после сања i

..

Младић и девојка враћају се прилецље-

ни један уз друтог. Корачају опрезно као

да се плаше да he их неко чути. И они he

сигурно чути рафал. Доврага са њим, и

сада нису мирни... Нохо јс викнуо. Тако

је и јуче било. И прекјуче... Затим рафал.

Дугачак. Болан. Страшан. Дечак је протр-

љао чело. Оно се знојило. Затим је обрисао
колено које је крварило. И чудио се како

то нема суза. Бол, бол, бол
... Онда је устао.

Није хтео да мисли како he олово да за-

твара очи, да точи крв, да обара, да грчи

руке. Да командује уснама: јаук! Он је о

томе размишљао кроз тридесет прошлих

дана и ноћи, које је нацртао на картону. И

пошао је натраг не осврћући се, можда

мало блед, сав као јаук. Ноге су саме уда-

рале по тврдом друму. Прашина се вукла

испод њих. Он више неће устајати раво.
Баба вишс кеће будити будног унука Кар-
тон ће остати нем. А ипак на њему толико

туге!

Периферија. Прве куће. Негде је опет

хуктала локомотива, као да је хтела да

угуши кукурикање петлова, оно ХАЛТ и

ову туту што мили путем...

Он је стао. Из оближњег бифеа допира-

ла је галама, Када је ушао запљуснуо га је

смрдљиви ваздух плав и густ. Узвици и

смех пијаних и дебелог флегматичног га-

зде. Сијалица је још горела. Она је била

као поглед његовог оца. Он се у њу загле-

дао.

Дакле.., Рано си почео жутокљуни...

Дупло рано.., Видиш, и дан још није
..,

А

како да кажем... Да... И године још нису,

И впдиш... говорпо је чозек са поце-

паном кошуљом. Био је пијан. Очи су му

избраздаке црвеним жилицама. Исколаче-

не. Нос црвен, сија се.

Али ако... Празник је наш... Срп-

ски, разумеш... Ђурђевдан ...

Убили су ми оца... Јутрос... Сад.

Зар нисте чули рафал? Тај човек је

гледао као и пре, подригнуо, окренуо се, и

отишао. Поново се вратио.

Шта кажеш... Убили
...

Ја посма-

трам жизот, како да кажем, кроз сулуи-

дар ...
Јес’... Видиш, ако се пуши онда...

А видиш овај наш толико пуши... Не ва-

ља... И живот не ваља... Зато ја и пи-

јем...

Сигурно. Вико лечи тугу! Л мали је гтргт

пут тога јутра изишао из кзфане и трезан

и тужан.

ПРЕДРАГ РАДОВАНОВИЋ

„Видици“ се шире
'ЈЗпдици" нису изневерили

евоје вишеструке задатке, а по-

сле трећег 6роја постали су до-

стојни такмаци осталим књи-

жевним листовима. Иако нв

посе изразити омладинскч ква-

литет, иако је мерило у избору

радова неједнако, сачувана је

темељна културност и прилаже-

ње свим областима студентских

књижевних продукција. Недо-

стаје им оригиналности м онв

радозналости за омладинскв

књижевне трзавице и пдсртања,

па се често задовољавају подр-

жавањем осталих листова. За-

што толико пажње поклањати

превођењу америчке припове-

гхе, када је крајње време да св

прихватимо афирмације савре-

мене словеначке
и

разигране македонске лирикг.

Дакле, вигие бриге за домаћв

књижевно тржиште. А обостра-

ну корист не треба доказивати

Поетски прилози овог листа

слабачни су и безбојни. Ту иема

миого нових залета, већих бу-

јања и страсних излива. Најбо-

љг се досада претставио Сретен

Перовић који је прозирношћу и

м.екоћом сбратио пажњу на се-

бе, али у изразу и даље почива

на рожантичким измирењима.

Од осталих песничких рукопи-

са истичу се стзарнијим емоци-

јама и чистијом обрадом стихо-

ви Б. Јовановића и М. Милогие-

вића. Први се постепено ослооа

ђа цвркутавог уопштавања, а

други је и даље сбузет нејасним

младалачким жудњама. Остали

песнички прилозч не излазе мз

оквира дечачких опита и нису

излив талената у више боја.

Колико су порасле књижевне

амбиције студената и колико је

ојачао њихов радни апарат,по-

казује одломак из романа Петра

Џаџића. Било би наивно служи-

ти се законима корглацијг na

на основу једног исечка осма•

трати читаву целину, али радо-

зналом читаоцу неће излаћи

извесне слабости у поступку

који се судара са врлинама У

занимљивом грађењу личности.

Ни остали прозни прилози не

могу се похвалити савладаким

градизом, мада ту и тамо има

ваљаних експресивних покуша-

ја. Ако се треба бојати чеког

општијег опадања и слабости

тумачења, онда јг то у првом

реду романтично бојадисање ко-

је се исцеђује из каводног no-

етског дочаравања животних

вредности.

Значајну услугу нагаој књи-

жевности у својим развојним
моНима, чине жлади критичари

и есејисти ,ЈВидика” који су «

овде дсказ да је то почетништво

са пајзише дужносги и најзре-

лијом спргмношћу. Брижљивим

приллзом књижевним догађаји-
ма одликују се написи о Дави-

човсм роману (бр. 2) и Кулуп-

џићевој драми (бр. 1). Поред то-

га привлаче и пробуђују поет-

ски превучени прикази JI. Три-

фуновића о позоришним акту-

елностима. „Видици" су разно-

врсни, они и даље расту, а У

студентским круговима увек
ће

имати довољно читалаца и са-

радника.

Срцем и рукама нације

Нашу народну радиност

свет је имао прилике да :

одазно упозна и да јој се

диви. Али нам данас још више ;

служи на част, то што смо да- i

внашн»и углед не само задр-

жали, но и високо уздигли,

Стручњаци из свих реггублич- ;
ких етнографских музеја при- :
нремили су највредније сачу- (

ване и новосакупљене уника-

те, да 5и их приказали у 12 i

светских градова приликом три

велика путовања у иностран- (
ство. После тих успеха она се

поново пружила наших гледа-

оцима, а успех који је пости-

гла до свога затвараша (1. 111.

1953) најбоље сведочи о њеној

неопходиости.

На досадашњој изложби сту-

денти који су је посетили за-

пазили су два ггрегледа народ-

не ношње и рукотворина.

Мушхим костимираним мо-

делима, дат је израз лица

гажав да претстављају тип сво-

га взраја. Девојке су живогох-

сне, сличне каменим каријати-

дама у народним ношњама на

улазу Гроба Незнааог јунака.

Кад је било повише гледалаца,

добијао се упгсак да су се и

саме лутке у народним но-

шњзма измешале са публиком

и да разгледају једне друте.

Између витрина и плаката из-

вешани су пејзажи. Снимани

из ггпгчије перспективе: Плит-

вичкз Језера, сремске равнице

и црногорски крш.

Македонија је некако пову-

чена у свој дом. Сељанка тка,

везе годипама, затворена међу

чстири зида, да би о свадби

или пак којој друтој светкови-

ни показала раскошно одело

својих вх>едних руку.

Све фотографије (углавпом

мајстора Тоше Дабца) увелича-

вају лепоту сагледаног. Људи

у оделу свога краја, не делују

као макекгни својом народном

ношњојд. Снимљени изненада,

са знојем на челу приликом

заковитлане игрс, са смешком

на уснама, прггродни су и непо-

средни, Окренула се група де-

војака, тако км се одела могу

сагледати са свих страна.

И још много асоцијација на

све што је изложено. Али ипак

све то може да се преломи

кроз једну призму и удруже-

но потом, да проструји као суд

којега је још сам Стефан

Цвајг на једиом месту (уместо

нас) изрекао; „Само осно што

себе хоће да сачува, има пра-

ва да буде сачувано и за дру-

ге".

Ковављанка

Зе наше средњошколце

Лакше. не можемо тако брзо...
Час је почео. Лагано отва-

рамо врата, трудимо се да у-

ђемо нечујно. Чује се само шум

окретане хартије и уздах ко-

јим се жели рећи: „Лакше,

не можемо тако брзо да беле-

лсимо“.

„Упоредо са трагедијом у

класичиом стилу, обрађивана

је у Француској и комедија и

доведена до уметничког савр-

шенства. Грчка комедија је

имала за свој задатак државу,

савремена је узела друштво...**

наставио је професор своје

кзлагаље илустрозано цитати-

ма на француском језику из

предмета француске књижев-

пости, који слушају студепти

све четири године Романске

групе Филозофског факултета.

Час је завршсн, да би се на-

ставио идућег пута тумаче-

љем појединих дела. Ове часове

зосећују сви студенти који су

се определили за француски

језик и Јпвижевност.

Пођимо са првом годином

старим степеништам којим су

се пели још и наши дакаџхњи

ггрофесори. У помало хладној

учионици, пошто смо се спре-

мили, почео је диктат. Вежба-

ње фрснтдуског језика. Главе

су се нагауле над папиром, руке

журе за гласом лектора, зау-

стављајући се и двоумећи се

да ли да се стави акцент на

неко „е“ или не. Зато се брзо

баци поглед у свеску сусетке,

стави акценат и хита даље.

Али зла срећа, сусетка је нз-

правила грешку..,

l И тако се смењују часови

цело после подне са лектори-

ма, асистентима и професори-

ма. Или се тумачи неко кла-

сично дело, или се бележе пре-

давања из синтаксе, или се

вежба изговор иа фонетици

савремепог француског језика.

у француском семинару, пре-

пуњеном полицама са књита-

ма, лексиконима, граматикамаи

приручницима, упитали смо

једну студенткињу да нам ка-

же како је доспела на роман-

ску групу.

Преко конкурса, који је

обавезан за све студенте који

желе да студирају/на нашој

групи одговорила је она.

На пријемном испиту се пи-

ше диктат и преводи се текст

са фрапцзгског, који одговара

средњошколском знању.

Осим француске књижевно-

сти кроз све четири године

нас прате вежбања језика, чи-

тање и превођење текстова

са француског и на францу-

ски, тумачење великих дела

француске кљижевности, а

шест семесгара се слуша јуто-

словенска или светска књи-

жеаност уз коју се учи и тео-

рија књижевности. За све сту-

денте обавезно је учење латин-

ског језика. У шестом и седмом

семестру се слуша мето,дика на

ставе и општа педагогија и др-

жи огледно предавање сред-

њошколцима. Сваки студент

је обавезан да поред своје спе-

цијалности слуша још један

страни језик.

Исти је распоред vt за сту-

денте који уместо француског

изаберу италијански језик и

књижевност. Дипломски испит

се полаже на језику за који

се студент определи.

Ж.

За примењену психологију
Заихто

студирају психскло-

гију? Многи студенти

психологије не би знали

да одговоре иа ово шотање ни

после годину дана студија.

Можда ни после две. А опи са

четврте године још не знају

где he се запослити.

Психологија је млада наука,

још нема ни сто година, а о

цредмету н»еног истраживан>;Ј

још увек се воде многе ресххрп-

ве. По некима то је свест, по

друтима психичке активиостл

човека, док је по трећима пред-

мет психологтгје човеково по-

нашах-Бе. Полако продире једно

шире и исправпије схватаље,

по коме је предмет психологије

—чосек, као природно и друштве

но биће. Место психологије је

према томе свугде где се нала-

зи човек. У развијеним земља-

ма она то место и има. Тамо је

примешена психологија продр-

ла у све гране људске делатно-

сти: индустрију, просвету, трго

вину, саобраћај, армију, поли-

тички живот.

САРАДЊА БЕОГРАД—ЗАГРЕБ

—ЉУБЉАНА

Код нас међутим, психолоти-

ја још није стекла право гра-

ђанства. То је била тема првих

састанака београдских и загре-

бачких студената психологије

ва којима се говорило о гго-

треби сарадше. У целој Југо-

славији има тек двадесетак

свршених психолога, углавном

иа катедрама и у ретким пси-

холошким институцијама. О

психологији се код нас мало

зна а око 250 огудената треба у

следећим годинама да ое запо-

сли. Хоће ли се запослити као

индустриски, школски и кли-

нички психолози, или ће бити

заиослеки ван струке, то сза-

како зависи од иптересован.а

за стручњаке психслоге. Са-

радн»а студената психолошзе

Београда, Загреба и Љубљанв

(у разговоре су накнадно укљу-

чени и Словенци) која сад из

почетних разговора прелази у

трајну између осталих облика

сарадње (узајамне посете једном

у семестру са предавањима и

дискусијом, издавање заједпич-
ког билтена итд) има за циљ да

организује и координира ваучни

рад клубова како би се њихов

рад приближио пракси. Тако

су већ формиране паралелне

екипе у Београду и Загребу ко-

је he самостално да раде на

истим темама („Шизофрени го-

вор и мишљење и фрајерски
говор“, тема везана за испиттт-

вање фрајеризма као социјал-
не и психолошке појаве, затим

„Утицај филма“ и друге). То-

ком рада екипе ће писмоно из-

мењивати искуства и износити

резултате свим колегама на

дискусију. Научни клуб Саве-

за студената психологије бео-

градског филозофског факул-
тета који је до сада слушао ре-

фератепојединих студената и ди

скутовао, преоријентисаће свој

рад. Формиране екипе које he

да раде на гтрактичном истра-

живању заинтересоваће оту-

денте за решавање практичних

проблема везаних за конкретне

потребе нашег друштва.

Да психолози могу корисно

да помогну, има и код кас ггри-

мера. Прошлогодшињи случа]

„колективног" самоубиства че-

тири ученика у Хрзатској иза-

звао је многе погрешне комен-

таре. Јелка екипа стручног клу-

бв. Савеза студешта затребач-

ких студената психологије од-

мах је отишла на терен и прк-

купила податке после чега се

психолошком анализом случаја

дошло до научног објашњења

У једној загребачкој текотил-

иој творници после анализе

радног процеса, фабрички пси-

холог је предложио продужење

одмора са петнаест на тридесег

минута и продуктивност рада се

попела за 8%1

БЛИЖЕ ПРАКСИ

На дневном реду састанка ко-

ји he се одржати у Београду

крајем марта, налазе се настав-

ни програми. Београђани се

сгтремају да дочекају другозе

из Загреба и Љубљане. После

реферата студената из Загре-

ба, Љубљане и Београда, диску-

товаће се о јединствепој акцп-

ји на евентуалном мењању на-

ставних програма и њиховом

приближавању пракси. Један

кореферат биће посвећен сгу-

дијама на страним универзите-

тима. На студијама психологи-

је у Мелбурну напр. у Аустра-

лији чији је наставни план пси-

холошки организован, однос

теорије и праксе је на прг.ој

години 3:2, на другој 3:6, на

трећој 3:12. Рад студената пси-

хологије у Мелбурну везан je

за каучно истраживање и рал

у фабрикама, клигшкама и на

тереиу.

Сарадња студената психоло-

гије каша три универзитетскз

центра догтрикеће и настави и

нашем друштву, а пре свега

сзакако њима,

Д. Ма:

Б. РАДОВАНОБИЋ: ДЕЧАК

УДРУЖЕЊА

У УНУТРАШЊОСТИ

Три успела конперга

удружења у Смеде-

ревској Паланпи

Удружеше студенагга у Сме-

деревској Паланци развило Je

шкооку културно-уметничку

и просветну делатност на те-

риторији Јасеничког среза.

Културно-уметиинки ансамол

удружеша, поред учествоваша

на кермесу у СмедеревскоЈ

Паланци, посетио је околна

села и дао три успела концер

та народних
песама и игара.

Исто тако на гостовашу у Сме

дереву одржано је вече наоозх

не и забавне музике. За по-

требе града Удружење је да-

ло културно-уметничку прж-

редбу у заједници са КУД

„Отаноје Главаш".

Поред тога што су се сту-

денти ангажовали на култур-

но-просветном пољу, они су

спремили и одржавали пре-

даваша из области медициае,

ветерине и друштвене и еко-

номске проблематике наше

земље. Предавања су одржана

у неколико села среза Јасе-

ничког као и :ja Народном у-

ниверзитету у Смедеревској

Паланци, у активима НО, као

и у станбеној колонији пре-

дузећа „Гоша“. Исто тако и де

батни клуб који је формиран

при удружењу одржао је три

своја састанка са дискусијом,

на којима су присуствовали

студенти, средњошколци и гра

ђани Смедеревске Паланке.

Удружење је створило при-

сан контакт са КУД „Стано-

је Главаш" као и са масов-

ним организацијама у граду.

Од разних установа и преду-

зећа удружење је добило

40.000 динара за своје потре-

бе, од чега је купило књиге

за библиотеку удружења а

претплаћена је дневна штам-

па и већи број часописа.

Одласком већег броја сгуде

вата на факуЈ.тете рад удзу-

жења није стао. Удружехве

спрема једно књижезно вече

на које је позвало наше по-

знате књижевнике. Они су се

одазвали позиву, тако да ће

то бити прво књижевно вече

од ослобођења у Смедерев-

ској Паланци.
Мићииић

Студенти Суботиие

међу средњешколском

и радничком

омладином

Удружење је формирало јед-
ну групу студената са свих фа-

култета која је имала задатак

да се повеже са средњошкол-

ском омладииом и да међу ши-

ма развије свој рад. На захтев

средњошколаца студенти су им

одржали предавања из књижев

ности, уметности, кинематогра-

фије и медицине. А на захтев

матураната из Суботице и око-

лине одржано је једно предава-

ње о Београдском универзите-

ту и карактеру појединих фа-

култета. На овом предавању у-

чествопали су студепти скоро

сзих факултета и матурантима

објашњазали карактер поједи-

них факултета, услове студира-

н»а и њихову перспективност

као будућих стручњака по за-

вршетку појединих факултета.

У част V конгреса Народне о-

младине Југославије студенти

су одржали радничкој омлади-

ни предавања о историјату о-

младинског покрета код нас. И-

сто тако и међу сеоском омла-

дином удружење је развило

врло живу активност. Тако су

одржана предавања о односу

наше земље и Ватикана и дру-

га актуелна политичка питања.

Удружење је такође развило

и међу студентима врло широку

делатпост. Захваљујући народ-

ној власти добијене су просто-

рпје у којима су се студенти

скупљали и организовали разна

предавања из свих области на-

уке као и из наше друштвене

и политичке проблематике.

Јоеановић Драгап

ИСПРАВКА

У прошлои броју нашег лисха у

нланку „Фармацеутски факултст*

направљене су следеће грешке:

1. Недеља студената фариадеута

одржаће се од S—l2 априла, а не од

5—12 марта како Је то обЈављено.

2. Студенти фармациЈе из Загре-

-5а посетиће студепте фармације

Есоградског уимверзитета, а не сту

денте стоматолотије, како стоји у

чланку.

3. Планове о учешћу на фссгива-

лу требало Је достааитн до 7 мар-

га, а пе до 7 маја како Је обЈав-

љено.

Вро* S
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Спорт
На међународном смучарском такмичењу студената у Сент-Морицу

Јанез Горишек први у скоковима

Сент Мориц је и ове године оку-

вио велики број студената на ме-

ђународном такминењу у Швајцар-

скоЈ. И ваши студенти послали су

своЈе наЈбоље претставнике. Hamit

смучари уживају велики углед у

ШваЈцарској, поготову после по-

Ееде Разборшека на такмичењу у

скокоаима, одржапом rrpe две го-

вине такође у Сент Морицу. Овога

пута у скоковима репрезентовали

су нас Горишек и Добрин.

Такмичење у слалому привукло

Је око 2000 гледалаца. Услед вели-

ког броја такмичара трчало се на

две стазе, а дужина сваке од к>их

износила Је 800 м. са висинском раз

диком 170 м. и 52 капије. Од 110

гакмичара и 20 такмичарки из раз-

moc земаља Европе, САД и Арген-

ткве, наЈвише успеха имао је Руби,

цржавни првак Швајцарске. Н>его-

М ггреме износило Је 1:40,4. Други

Је ИТалијан Меинарди (1:50,08), а

Трећи Бадер, Аустријанац са 1.-53,01.

Иаш такмичар Хладник заузео Је

осамнаесто место са временом

8:09,03, док је Дернич био деветна-

ести са 2:10,08. i

Сутрадан такмичетве се настави- 1

-

ло у велеслалому. За саио је-
-

дну секунду АустриЈанад Јаминг

- (1:52,4) победио Је Рубиа коЈи је

f сгигао други са временом 1:54,G. Од

t такмичарски Немица Квест заузе-

f ла Је прво место у велеслалому.

f ШвајцарадЧРуби Је један од наЈ-

. бољих и најпопуларнијих такмича-

i ра на овсш спортском састанку сту

1 дената. Његов »Јзврстан стил, бр- .

зина н окретност донели су му пр-

во место и у смуку. Стаза Је била

, пршшчно тешка, дужине 2000 м. са

: висинском разликом 700 м. Руби Је

1 одлично пошао са врха, правио ■
)

скоро вратоломие скокове преко ■

гребена од преко двадесет метара

, и први прошао кроз циљ са вре-

' меном 1:54,6. Овога пута Аустри-

i
,

Јанац Јаминг за шест секунди за- ,
i

остао Је за својим ривалом и сти- ;

гао други.

■

Нашл такмичари Дернич и Биз- }
Јак заузели су четрнаесто, односно .

лвадесет и друго место. Иако на

ггрви поглед тако не изгледа, овај

пласман наших смучара претстсв-

ља успех, јер су се на старту на-

лазила 86 такмичара. Од смучапки

у oboj дисдиплшш Немица Квест *

зсвојила Је и трећи пут прво место 1
Шна овом такасичеп»3'.

'Č Скокови су наЈпопуларниЈа и нај-

интсресантиија смучарска дисци-

i плина свакога такмичења, па и *
■ овог у Сент МорицЈ-. Нашу земљу <

претстављали су Гсришек и До- *
Š Ррин. На тренингу Јанез Горншек 1
1 псстигао Је скок од 71 м, што Је l

I само за метар мање од рекорда ј
S скакаокице који је поставио Ау- «

i стриЈанац Сеп Брадл. Пре почетка I

Џ такмичења у скоковима стручшаци I

Iсу давали предност норвешким и Г

f фииским скакачима. На Горишека ii

се мало мислило. Међутим када је с

, у пробном скоку постигао даљину

од 60 м., међу посматрачима се за- ј
чуо буран аплауз. Наш Добрин ско- у

чио Је такође 60 м., али у много

; слабиЈем стилу. После овога поред »

Фипца Елона и Норвежашша Ни- f

лунда, у листу капдидата за прво

место уписао ое и Југословен Ја-
г

нез Горишек. у

Финац је скочио 63 м., али је пао,

Норвежанин је постигао даљину од

61,5 м„ док је Јанез Горишек до-

дирпуо снег на месту где се нала-

зила табла која је обележавала 63,5

м. Бис је први. Добрин, наш други

такмичар скочио Је 58,5 м., али у-

след пада морао се задовољити ос-

мим местом.

3. д.

ИЗ ДТВ „ПАРТИЗАН”

У суботу 7 о. м. је у просто-

ријама Друштва „Џартизан“
Београд V (Лазаревићева 4),

доцент ДИФ-а друтарица Ми-

лица Шепа одржала предава-

ње: ..Жена и телесно васпи-

тан>е“.

Следеће суботе, 14 марта др.

Војин Смодлака говориће о

теми: „Биолошко-физиолоитки

зкачај телесног васпитања“.

Почетак у 19.30 часова у

Лазаревићевој улици број 4, у

просторијама друштва.

Fla Саобраћајном отсеку је

почео гааховски турнир

МАЛИ ВРОЈ УЧЕСНИКА

Друштвени клуб студената

Саобраћајног отсека при ТВШ

организовао је шаховски тур-

гшр који је почео лрошле не-

деље. Мада је циљ управс

чруштвеног клуба био да кроз

јсдно организовано такмичеље

обухвати всћи броЈ студената

којн играју шах, на овом тур-

тиру учествује само 21 студеит.

Иеђутим, у просторијама дру-

птвеног клуба много већи број

ггудсната свакодневно игра

пах, па се намеће утисак да

е овако замишљен турнир не-

Управа друштвеног клуба he

после завршевог турнира ор-

анизовати симултанку студе-

гата Саобраћајпог отсека са

пахозсктт мајстором Бором
Филићсм на двадесет плоча.

Љубомир се повукао са футбалског терена

СПОРТИСТА
Љубомир Ловрић започео је сво-

ју футбалску карлјеру као ученик

гиашазије. Када је после ослобо-

bfeiba основано студентско спортско

друштво Првена звезда, био је је-

дан од шених првих чланова, тада

је студирао права. Чудним случа-

јем десило се да је убрзо после

дипломираша изјавио да напушта

футбалски терен, јер је Дрвена

звезда друштво поникло из редо-

ва студеиата. Ипак Љубомир Ло-

врић, није изневерио Звезду. остао

je и дал>е, како 6и млађима дао

пример како се треба борити за

своl клуб.

* * *

Било је то негде пре двадесетак

година. На једном пољанчету група

малишана шутирала је праву фут-

балску лопту. У то време у Бео-

граду се налазио и један од нај-

чувенијих голмана света, Замора.

Случајно је пролазио поред пол>ан-

чета и застао да посматра мали-

шане. Дечапи су га познали, онко-

лили г- тражећи да и он ктра с

њима Замора је пристао, узео лоп-

ту. слброЈао једанаест корака сд

гола и упитао дечаке. ко he да бра-

ни Из групе се издвојио сувоњав,

црномањаст дечак. Он је имао пр-

венство да бира, јер је футбалска

лопта била љегова. Стао је на гол

и нетреглице гледао у лопту, мало

је дрхтао. Добро пласирана лопта

полетела је ка доњем левом углу.

Дечак на голу се нагло извио и

као мачка отскочио са земље. У

следећем тренутку нашао се на зе-

мљи с лоптом у рукама. Одбракио

је шут чувеног Заморе.

Ти мали да се посветиш гол-

манском позиву, рекао му je тада

Замора И малишан је послушао.

Тако ie започео своЈу голманску

кариЈеру Љубомир Ловрић.

* * *

Пред сам рат, 1938 године, чини

ми се, на игралишту с. к. „Југосла-

Је“ (данашња Црвена звезда), са-

стали су се ко зна по који пут ве-

чити ривали, „плави“ и „цраешг*.

БСК Је био у пуноЈ форми, н>егов

противник у врло слабој. На голу

„црвених" стајао Је Љуба Ловрић,

први пут после операције колена.

И како се игра продужавала. све

се више преносила на поље ~Југос-

лавиЈе". Оштри шутови Глишовића,

Вујадиковића, Божовића, и других.

завршавали су се у рукама мла-

дог голмана „цвенпх". Изнеиадни

продор, Аце Петровића, чувеног

„краља дриблера", и „ЈугославиЈа"

Је изненадно повела са 1:0. БСК je

дао све од себе да нзједначи. Али

на голу са супротне стране нала-

зио се Ловрић.

Ух да нам Је само Ловрић, па

да освојимо првенство света, уз-

викнуо је Један навијач БСК-а, у

моменту када Је оваЈ одбранио је-

дан заиста „неодбрањив" шут Гли-

шовића са непуних пет метара.

Седамдесет пет процената игре

припало Је БСК-у, коЈи Је скоро

цело време утакмице играо у ка-

зненом простору „ЈугославиЈе".

А сутрадан на спортским страни-

цака београдских новина могли сте

прсчитати овакав наслов: „Љубо-

мир Ловрић БСК Х:0“.

И заиста, он Је донео победу

београдским „црвенима".

* � *

Када су играчи Црвене звезде

пошли за Рио, повели су поред

Мркушића и Србољуба Кривокућу,

гслмана Будућности. А у тиму се

Још увек налазио Љуба Ловрић.

Љуба ће напустити Звезду, го-

ворило се и причало свуда. По

страницама и ћошковима новина у-

залудно се тражила она позната

реченица приликом преласка игра-

ча из клуба у клуб; „Љубомир Ло-

врић приступио..." Било Је све уза-

лудно.

И када се Звезда вратила са по-

вређеким Мркушићем и Кривоку-

ћом који се вратио у Титоград па

утакмици са Хајдуком, доживела

je свој триумф. Победила је Спли-

ћане са 5:1. На голу се налазио Л»у

бомир Ловрић. Није изневерио Звез

ДУ* јер је знао да јој Је потребан.

* � *

Напуштам зелено пол,е, да пру

жим прилике млаћима да се истак-

ну и заузму наше место... биле су

речи Љубе Ловрића на овогодиппвоЈ

скупштини Црвене звезде.

Повукао се са футбалског тере-

на, али је остао и дал,е вераи сво-

ме клубу, Црвеној звезди.

Заиста редак пример правог спор-

гисте. Зоран Димитри Јевић

Из необјављеног циклуса

„На задњој корици индекса“
ЧИТАОНИЦА

Одајте пошту галамо.м

Овде је сахрањена тишина.

И нико нека не рида

Остала нам је она,

Наштампана, са зида.

ЗАЧАРАНИ КРУГ

Јеси ли икад забо шестар

И бескрајно вртео у круг.

Тако и Ја уггишем семестар

Излепим марке одужим дуг.

НА ТЕМУ: ШТА ЋЕ РЕЋИ

КНЕГИЊА

Нисте га знали?

Грдна штета!

Критичари знани,

Велик’ поета.

Језици страни,

Књижевност света
’

У пзрсту малом.

Зна све мане Р

Писца Отела,

Поптуи crmcaic

Тенових одела;

Класик сваки
>

Добар му знанац.

Давотча би чит’о

Ал’ да је страиац.

ВЕЧИТО УСАМЉЕН!

и фасуиг је женик који воли

младу

И он се чесго жарул»ом жени

Код вас му чесго невесту

украду

Те фаоунзи дрмски жмве

разведени,

ДА ЛИ ЗНАТЕ?

1. Зашто Жива Микић сгу-

дент гшава није поггунио по-

писни лист?

» Формулар се шаље у ме-

сто „сталног станован>а“ па би

родитељи мог ли да сазнају да

ie њихов скн на истој години

студија на којој је био за вре-

ме пзрошлог пописа становни-

штва.

2. Име студснта економиЈе

који је у
читаоници свог фа-

култета прочитао више од 15

страница за вгреме једног по-

подвева?

7 Ово није познато ни редак-

циЈи. Користимо прилику да

том иепознатом хероју упути-

мо позив да нас посети.

P.S. Са собом понети слику.

3. Како се догодило да се на

огласној табли групе књижев-

вости излепи Један писмен

плакат?

'S. Јуче Је текст плаката на-

писао студент Н.Н. који већ

по трећи пут пада на испиту

из граматике.

4. Зашто се студент медици-

не Јоле Јакић уписао на sjnpt

сспераетга?

v Већ неколико исоитних ро-

кова покушава да се споразу-

ме са професором анатомије на

матерњем језику, али му to

никако не полази за руком

увек је приморан да се поново

споразумева. Он мисли да уз-

роци леже у језику и зато је

пошао на поменути кур'-

Мало статистике

МНОГО Је тих које интересује

колико човек утронш ua бријање.

шишање а посебно за цигарете

ако живи просечно 7в година. У-

зећемо у обзир да је са свим

овиз! потребама почео од своје

двадесете годике. За годану дана

човек утроши 3.600. дивара ако

се 10 пута месечио брије п два

пута шиша. А за цигарете утро-

ши икшта мање него 24.820. ди-

иара ако дневно пупш 30 конада

ршппке мораве". Ако ове две

цмфре узжемо у обзир за 50 го-

дина потрошн>а износи 1,421.000.—

динара, то би износжло 23 године

претплату иензе у нежон вајбо-

љен београдскои ресторану нли

35.525 биоскопскпх претстава у

биоскопу „Козари“ или претпла-

та па „Политику" за 658 година;

што значи да човек који има не-

сечну плату 8.000. динара нора

тачно 14 годнна утрошити труда

и рада за горље потребе. Или.

54.754 кг. хлеба еа коЈнм би се

човек, који има 5 чланова поро-

дице обезбедио за око 40 година

живота.

„ДОВИТЉИВИ СТУДТГНТ“

На исгоггу из анатомије профе-

сор, поклзујући на препарат,

пита:

Реците, чиЈа су то црева?

Студент (не треггћући) То су

древа од птице!

Професор: Та ваша птица мо-

же да тежи и 200 кгр., зависи од

това.

Студент: То ни Je познато.

Али ја сам се популарно изра-

зио; мој отац обично каже: „Не-

ма леттше птице од прасиде**.

Професор: Хвала, еледећа

два питаша одговорите пред ва-

шим оцем.

КРАТАК ПОСТУПАК

Једаа студенткиња славмстке

неколико пута узастопце шнвм

свој одговор речима: „Поставља

нам се питањс, треба да дано од-

говор, поставл>а наи се нжтавве...*

итд. итд.

Професор коме је очито досадкао

каже: „Само ви постављајте m-

тање. Кад добијете одговор, реци-

те коју оцену да убележим".

На Ветеринарском факултету је

већ много година служитељ чика

ЈЗожа. Испитима из анатомкЈе он

присуствује у Једном чудном свој-

ству. Ево једне епизоде.

Професор Покажите где је

путична кост.

I Сгудент?

П Студент??

Ш Студент???

Професор (појачаним гласом)

Божо, дођи да им покажеш пу-

тичну кост. И за час се нашао

чика Божа крај апарата и без по

муке пронашао оно око чега ее

већ неколико минута зноје три

кандидата. И, разуме се, оцену

му нису уписали.

ЛАКО ЈЕ Н.ЕМУ

Укрштене речи

Водоравво: 1. Сугласник; 2. Чу-

вени нем. композитор; 3. Деска при

тока Дрине; 4. Једно београдско

предузеће за промет хлебом и пе-

цивом алкохолно пиће; 5. Наша

велика река Град у Западвој

Немачкој; 6. Телесна и душевпа ма

лаксалост и клонулост; 7. Велики

турски песник 17 века Пронала-

зач дииамита; 8. Го тор; 9. На-

лЈгчје, страна на којој се означава

вредност новда; 10. Енгл. филозоф •

(Томас) оснивач шкотске школе;

11. Сугласник.
’

Усправно: 1. Старица река у i

ЗападноЈ Африци; 2. Део атома

наша река; 3. Пространа област у

Сев. Африци; 4. Јединица времена;

5. Наш познати такмичар у скоку

у дал.; 6. Кућно одељење за жене

код муслимана време када се

Једе; 7. Становници Једне азијске

земље наш рудник бакра; 8.

Претседник француске владе; 9. По-

заата епизода из индијског епа Ма-

хабхарате. Б, Р.

Издаје Савез студената Всоградсвог увкверзитета и велики> школа Vnebv.je редакпиони колегмјум. одговорви уреднин Јосип Франић. Уредннштво в адмннкстрацкЈа Београд
Балкаости 4 IV; телефов 23-464. чековви рачуе 1032-Т-227 Тромесечна претплага 60 див Штампа ,Глас“ Мошс Пијаде 8. Лкст излази средом. цеаа 5 јшв.
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CT V ДЕНГИ београдског универзитета и великих школа, У вашем је интересу да се снабдете уџбеницима

Не пропустите прилику да се свим потребним уџбе-
у овим продавницама по специјалним студентским

ницима снабдете у продавницама
ценама ко'е cv за Iб’ 2s °А сто ниже °А Цена у

књижарској мрежи.

„НАУЧНЕ К Њ И Г Е“

СТУДЕНТИ, загребачког, љубљанског, сарајевског и скоп-

ИЗДАВАЧКО ПРЕДУЗЕЋЕ НР СРБИЈЕ
ског

које се налазе на Техничкој великој школи, Меди- могу се снабдети богатим избором умбеника из-

цинској великој школи, Ветеринарском, Правном дања „Научне књиге“ преко месне књижарске

и Пољопривредно - шумарском факултету. мреже.

НАРО Д Н И СТУД Е Н Т Број |
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